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UN FILOSOF CARE SE NATE O DATĂ LA O SUTĂ DE ANI

Multă vreme m-am mirat că majoritatea 
oamenilor care îl întâlnesc pe Mihai 
Șora, care îl vizitează, îi solicită in-

terviuri, vor să se fotografieze cu el (după cum, 
în alte vremuri, strămoșii lor se fotografiau cu 
ursul), așadar: majoritatea aceasta – în mod siste-
matic și destul de obositor – îl întreabă mereu 
despre Cioran, despre Eliade, despre Ionesco și 
alții. În loc să-l întrebe despre el însuși. Nu am 
nici astăzi o dezlegare perfectă a acestui mister.

Desigur, Mihai Șora a străbătut un secol în-
treg: a fost bun prieten cu Cioran și cu Eliade, 
s-a zbenguit pe străzile Parisului cu Ionesco, a 
fost studentul lui Mircea Vulcănescu, a pus de-o 
mămăligă în atelierul lui Brâncuși, a luat zece 
la cel mai teribil examen din timpul studenției 
lui bucureștene, la profesorul Nae Ionescu, – și 
l-a luat fără ca profesorul Nae Ionescu să-i pună 
vreo întrebare! A trăit sub ocupația nazistă în 
Franța, unde se afla în perioada doctoratului, – și 
unde, fără îndoială, ar fi rămas pentru tot restul 
vieții dacă nu ar fi avut ideea naivă de a reveni 
acasă, în 1948, după zece ani de absență.

Mihai Șora a pus țara la cale în salonul pa-
rizian al Elenei Văcărescu; i-a strâns mâna lui 
George Enescu și l-au trecut fiorii, amintindu-și 

apoi de domnișoara Moldovan, profesoara lui 
de pian, care îi dădea cu rigla peste degete dacă 
greșea o notă. A stat cu sufletul la gură când, la 
Radio Londres, Generalul De Gaulle a pronunțat 
prima alocuțiune către poporul francez ocupat, în 
18 iunie 1940. A intrat în Rezistența franceză (în 
vreme ce Mariana Șora, prima lui soție, îl credea 
la bibliotecă, studiind cu sârg opera lui Pascal). 
A publicat, în 1947, la editura Gallimard, cartea 
„Du dialogue intérieur. Fragment d’une anthro-
pologie métaphysique”, carte despre care cele 
mai strălucite minți ale vremii aceleia au spus 
și scris numai de bine. Étienne Gilson: „Un ase-
menea filosof se naște o dată la o sută de ani.” 
Gilson nu avea cum să știe, așa că voi completa 
eu acum: „Și trăiește peste o sută de ani.”

A refuzat cetățenia franceză (care i-a fost 
propusă imediat după apariția cărții la Galli-
mard), și a refuzat-o dintr-un fel de patriotism 
naiv, atașament față de originile lui bănățene și 
dor sfâșietor după Moșul lui din Feneriș, – bu-
nicul patern. A făcut trei copii (în care nu se 
regăsește) și nu a avut nicio idilă cu Ana Pauker 
(cum spun câțiva nesăbuiți). A fost urmărit de 
Securitate din 1948 până în 1989, ceea ce face 
din el cel mai longeviv urmărit.

A fost, după Revoluție, primul și singurul 
demnitar care și-a dat demisia la Mineriade, 
primul și singurul demnitar care s-a ridicat, în 
iunie 1990, din fotoliul generos pe care-l ocu-
pa în Ministerul Învățământului, și a coborât 
până jos, până jos de tot, la nivelul solului, în 
Piața Universității, ca să vadă cu ochii lui ce se 
întâmplă cu studenții, de ce și de cine sunt bătuți 
și tratați inuman;

A fost singurul demnitar care, în zilele ace-
lea tulburi din iunie 1990, s-a retras definitiv din 
politică: pentru că nu putea sta la aceeași masă 
cu politicienii vremii, nici nu putea fi cumpărat 
de unii sau de alții.

Mihai Șora a fost bărbatul care, la 98 de ani, 
a avut tăria, în fața lumii întregi (neauzitor de 
vorbe nedrepte), s-o ceară în căsătorie pe femeia 
iubită, iar ea a spus „da”.

Mihai Șora a iubit, a iubit, a iubit. Mihai Șora 
iubește. Și nu a urât niciodată pe nimeni.   

Dar Mihai Șora nu este „doar” atât. Mihai 
Șora este iubitul meu și este soțul meu.

Luisa PALANCIUC
(Mihai Șora și Luisa Palanciuc s-au căsătorit la 14 

iulie 2014, când el avea 98 și ea avea 42 ani)

Vasile VOICULESCU

Destul slăvirăți numai trandafirii,
Dormind plăpânzi în aerul luminii,
E timp de-acuma să cântați și spinii
Copiii vitregi, oropsiți ai firii.
 
Ce credincioși duc greaua lor ursită!
Ascunși sub foi ca nimeni să nu-i vază.
Ei stau ca robii pururea de pază,
Să ocrotească floarea strălucită.

Pe ei cad veșnic ură și blesteme
Când crunți se-nfig, porniți spre apărare,
În mâna-ntinsă lacom către floare
Și gura vitei tot de ei se teme.
 
Acești barbari, ce dârji răsar în cale,
În suliți lungi dușmanii să-i sfâșie,
Ce blânzi, sfioși, cu câtă duioșie
Pe brațe duc povara de petale!

Precum se-nalță-n mijlocul oștirii
Bogate flamuri, sus desfășurate,
Așa și ghimpii, - oști nenumărate,
Ca niște flamuri poartă trandafirii...
 
Slăvite flamuri, flori de nea plăpândă,
Plutesc deasupra bătăliei grele...
Dar nu uitați ostașii de sub ele,
Ce-n luptă cad ca să le dea izbândă!

Spinii
Poeți uitați

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Poate vă întrebaţi ce poate avea de-
osebit o şcoală generală? În primul 

rând istoria, apoi corpul de clădiri și, nu 
în ultimul rând, absolvenţii. Un asemenea 
exemplu grăitor este școala din imagine. 
Strada se numeşte Simion Bărnuțiu, fostă 
Maghiară. Aici, în anul 1869, se înfiinţează 
o primă școală de băieţi, în 1899, în cele 
două secţii ale școlii de stat (băieţi şi fete) 
erau doi dascăli plătiţi cu 600 şi 700 flo-
rini, locuinţele lor și - bineînţeles - sălile 
de clasă. Numărul elevilor impune o 
construcţie nouă, cu etaj şi cu mai multe 
săli de clasă, dar și cu câte o cameră pen-
tru director şi învăţători. Suma estimată 
pentru construcţie se ridica la 159.342 coroa-
ne. Din vara aceluiaşi an, 1912, aflăm numele 

meșterilor ce lucrează aici: Artur Tunner - an-
treprenor, dar şi Ladislau Sieburg şi Francisc 
Bitto. Clădirea se înalță mândră și trainică, cu 

parter şi etaj, cu săli spaţioase şi coridoare 
care impresionează şi acum.  Iar faţada are 
basoreliefuri tematice ce cuprind portrete 
şi grupuri de copii ce poartă cărţi în mâi-
ni. Cele  12 săli de clasă iniţiale adunau 
băieţii și fetele Fabricului, iar grădiniţa din 
preajmă, preşcolarii. După 1919, şcoala se 
numeşte Şcoala de Stat pentru Băieţi nr. 2, și 
în 1941 se uneşte cu Școala de Stat nr. 5, de 
fete, în acelaşi local din 1914. Copiii cresc, 
trec din grădiniţă la școală, apoi termină şi 
îşi iau zborul. Dascălii îmbătrânesc odată 
cu generaţiile, se pensionează. Ei trăiesc în 
sufletele generaţiilor de copii. Iar clădirea 
şcolii impresionează pe orice trecător prin 
trăinicie, sobritate şi chiar eleganţa: O 
şcoală propriu-zisă „de cartier” care şi-a 

depăşit de mult zona şi a ridicat generaţii de 
elevi de care multe alte şcoli ar fi fost mândre.

ªcoala de bãieþi înfiinþatã în anii imperiali

Lecţia de iubire
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Proiecte importante pentru Jimbolia, 
în anul 2018

Administrația locală din orașul Jimbo-
lia anunță proiecte importante pentru 

acest an. În urma ședinței ordinare a Consiliu-
lui Local, din data de 25 ianuarie, care a avut 
o ordine de zi de 30 de puncte, s-a aprobat lista 
de investiții pentru anul 2018. „Printre cele mai 
importante proiecte de hotărâre au fost cele prin 
care s-au aprobat studiile de fezabilitate și pro-

iectele tehnice ale unor investiții pe care urmea-
ză să le cuprindem pe listă, odată cu aprobarea 
bugetului. De exemplu, realizarea de parcări și 
alei în incinta Primăriei și în centrul orașului. 
De asemenea, ne dorim amenajarea unei parcări 
în fața Spitalului Dr. Karl Diel din Jimbolia, în 
paralel cu drumul național. Sunt vizate și reabi-
litări și construiri de noi alei în interiorul cimi-

tirului din Jimbolia. Alte puncte importante au 
vizat vânzările terenurilor aferente locuințelor 
vândute în baza Legii 112, dar și proiecte legate 
de Spitalul Dr. Diel, prin care am aprobat parti-
ciparea spitalului împreună cu Primăria pentru 
depunerea de proiecte cu finanțare europeană, 
în parteneriat cu Serbia și cu Ungaria”, preci-
zează primarul Darius Postelnicu.

Taxe şi impozite mai mici pentru 
jimbolienii care se grăbesc să le plătească

Cetățenii care își vor plăti taxele și impozitele locale până în data de 31 martie 2018 vor be-
neficia de o reducere de 10%, anunță administrația locală a orașului Jimbolia. „Și în acest 

an, cetățenii care se grăbesc să își plătească taxele și impozitele vor beneficia de o bonificație, și 
mă refer atât la persoanele fizice, cât și la persoanele juridice”, a precizat primarul Darius Postel-
nicu.

Dezbatere publică pentru 
amenajarea unei zone de 

pescuit sportiv

Primăria Jimbolia anunță organizarea 
unei dezbateri publice în data de 13 

februarie 2018, în sala de Consiliu, având ca 
subiect pe ordinea de zi amenajarea unei zone 
de agrement pentru pescuit sportiv, în extravi-
lanul orașului Jimbolia. Prin acest proiect este 
vizată amenajarea luciului de apă existent pen-
tru pescuit sportiv, realizarea unui spațiu de 
alimentație publică cu dotările aferente, și re-
alizarea de parcări auto, a unor zone de spații 
verzi și de circulație.

Steagul pompierilor din Jimbolia, 
restaurat

Primăria Orașului Jimbolia, Consiliul Lo-
cal și Serviciul Voluntar pentru Situații 

de Urgență din Jimbolia (Svsu Jimbolia) au fina-
lizat cu bine un proiect cultural important pentru 
patrimoniul Muzeului Pompierilor din Jimbolia. 
Este vorba despre restaurarea steagului pompie-
rilor, obiect emblematic pentru suflarea pompi-
eristică din oraș. Steagul are legătură cu familia 
Csekonics și prezintă pe cele două fețe ale sale 
pe cei doi ocrotitori ai pompierilor: Fecioara 
Maria și Sfântul Florian. De asemenea, în cadrul 

aceluiași proiect a fost restaurată o fundă aniversară și a fost tipărită o carte care prezintă obiectele 
prezentate la Muzeul Pompierilor. Volumul a apărut în trei ediții: în limba germană, maghiară și 
română.

Luni, 15 ianuarie, la Jimbolia a fost ce-
lebrată Ziua Culturii Naţionale, eve-

niment care aduce în prim-plan nașterea ma-
relui poet Mihai Eminescu. Cu acest prilej, 
autoritățile locale, în frunte cu primarul Darius 
Postelnicu și viceprimarul Toth Gabor, alături 
de jimbolieni au organizat un eveniment de 
aducerea aminte, prin depunere de coroane de 
flori şi recitare de poezii la bustul lui Mihai 
Eminescu din oraș. 

În fiecare an, în 15 ianuarie, „Luceafărul  
poeziei românești” ajunge la inimile celor care 
îl omagiază. Anul acesta s-au împlinit 168 de 
ani de la nașterea celui mai mare poet român, 

care se face simțit prin poemele cunoscute de 
toți românii.

Poetul naţional – Mihai Eminescu, 
comemorat la Jimbolia

Pagină realizată de Ada MAxIM
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Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Nicio şansă în faţa lui Boldea!

Cu un obiectivism care îi face cinste, 
domnul Ioan Ambruș, fost lider al PNL, 

filiala Lugoj, a trecut în revistă, din chiar în-
ceputul acestui an, candidații cu șanse reale 
la ocuparea funcției de primar al municipiului 
Lugoj la viitoarele alegeri. Numele viitorului 
primar al Lugojului, văzut de  domnia sa, era 

într-un fel predictibil: Francisc Boldea!
„Despre alții ce să mai spun, Crăciunescu la 

pensie, Barboni la fel, Baboniu, nu este cazul, cel 
de la ALDE nu, șefii de la Meri dian și Salprest, 
din nou nu. Cine a mai rămas? Boldea!”, remarcă 
fostul președinte PNL al orașului Lugoj.

Vorbind despre șansele actualului președinte 

al partidului liberal la fotoliul de primar al Lu-
gojului, domnul ing. Ambruș a conchis: „Buciu 
a profitat de o conjunctură favorabilă, în care 
s-au votat independenții și de aceea a avut atâ-
tea voturi. Realitatea s-a văzut la parlamentare 
și o să se vadă și la europarlamentare. Nu îi dau 
nicio șansă în fața lui Boldea”.

Să tot circuli cu maşina 
prin Lugoj

Au început lucrările de reproiectare a sen-
surilor giratorii din municipiul Lugoj. 

Întrebat despre aceste necesare lucrări, domnul 
primar Francisc Boldea ne-a spus: „Așa cum 
am promis, la solicitările făcute de mai mulți 
conducători auto din Lugoj, am început să refa-
cem sensurile giratorii din oraș, care din proiect 
au fost realizate cu o înălțime prea mare, limi-
tând vizibilitatea în trafic, atunci când se circulă 
în sens. Am amânat lucrările până acum, pentru 
a expira terme nele de garanție, astfel încât să 
putem interveni. Vom lua pământul din scuarul 
sensurilor și vom coborî din înăl țime pe mode-
lul sensului de pe Caransebeșului. Săptămâna 
aceasta am început la sensul de la Parcul Geor-
ge Enescu și urmează sensul de pe Ioan Hunia-
de. După ce le ter  minăm, sperăm să nu mai fie 
probleme cu vizibilitatea, sensurile dovedindu-
și utilitatea în fluidizarea cir cu lației”.       

După ce lucrările se vor încheia, sensurile 
giratorii vor fi acoperite cu covoare de gazon și 
ansambluri florale.

Dorinţa noastră este de a in forma oamenii

Implicarea financiară a autorităţilor 
locale a dus la reabilitarea spitalului

Lucrări de reabilitare importante se deru-
lează în prezent la Spitalul Municipal „Dr. 

Teodor Andrei”, unde au fost finalizate lucrări-
le de reabilitare interioară a pavilionului în care 
funcționează secția de infecțioase, care dispune de 
10 saloane cu 15 paturi, izolator și o sală de triaj.

Finanțarea lucrărilor a fost asigurată de Primă-
ria Lugoj, care, pentru anul 2018, a anunțat că a 
repartizat în proiectul de buget peste 3 milioane 
de lei pentru dotarea cu aparatură medicală și lu-
crări de modernizare ale secțiilor de la spital.

Cu privire la aceste investiții, domnul doctor 
Erwin Floroni, directorul spitalului lugojean, a 
spus: „De anul trecut, cu implicarea financiară a 

autorităților locale, am demarat o serie de lucrări de reabilitare și modernizare a mai multor secții 
ale spitalului nostru, care aveau nevoie de o refacere  completă. De la bugetul local am primit o 
sumă importantă de circa 2,4 milioane de lei, care ne-a permis să începem să reabilităm intrarea 
principală în pavilionul central, inclusiv casa scărilor, secția de ginecologie, secția de infecțioase și 
să achiziționăm aparatură medicală, de ultimă generație.”

Pentru cetăţenii Lugojului 
şi pentru oaspeţii săi
Conform „Regulamentului de Ordine Interioară” al Primăriei 

Municipiului Lugoj, compartimentele care au relaţii cu publi-
cul vor desfăşura această activitate în zilele de luni-joi, între orele 8:30 
– 15:00, iar vineri între orele 8:30 -14:00.

*
Înscrierea cetăţenilor în audienţă la Primarul Municipiului Lugoj, 

prof. ing. Francisc Constantin Boldea, se face luni între orele 8:30 – 
10:30, la Compartimentul Relaţii cu Publicul, camera 7 a Primăriei 
Municipiului Lugoj, pe baza actului de identitate.

Audienţele au loc în fiecare miercuri, începând cu ora 15:00.
O persoană/membru al familiei se poate înscrie şi participa o singu-

ră dată la 90 de zile.

O veste bună vine de la Colegiul Tehnic 
„Valeriu Branişte” din Lugoj, care va 

derula, în anul şcolar 2018-2019, programul „A 
doua şansă”, ciclul secundar inferior. Acesta se 
adresează persoanelor care au împlinit vârsta 
de18 ani la 1 septembrie 2018 şi care, din di-
verse motive, nu au finalizat una dintre clasele 
V-VIII.

„Startul proiectului, aflăm de la domnul pro-
fesor Cosmin Gheorghe, va fi dat în anul școlar 
2018-2019, așadar nu există un termen li mită de 
înscriere. Avem disponibilitate în permanență, 

dar dorința noastră este de a in forma oamenii 
din timp. P ână acum două persoane au aflat de 
această oportunitate, arătându-și dorința de a 
participa la cursuri”, a conchis prof. Cosmin 
Gheorghe. „Nu e vorba aici de ruşine, agen-
ţii econo mici sprijină şcolarizarea an gajaţilor, 
productivitatea acestora creşte în baza nivelului 
de şcolarizare de care dispun”.

În judeţul Timiş sunt doar trei şcoli care ofe-
ră acest tip de şcolarizare, dintre care doar una 
în municipiul Lugoj și două în Timișoara.
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Tuturor doamnelor şi domnişoarelor, o primăvară frumoasă, cu soare, 
fericire şi dragoste!

Prof. Marcel AvRAM, primarul oraşului Făget

Cu ocazia Mărțișorului și a Zilei Femeii, 
Primăria şi Consiliul Local Făget urează 

tuturor doamnelor şi domnişoarelor, celor care 
întruchipează în modul cel mai gingaș veșnicia 
primăverii, să aibă parte numai de bucurii alături 
de cei dragi! „Fie că este vorba de mămici, soţii, 
iubite, prietene sau colege, cu toţii transmitem 
în această zi un gând bun către persoanele dragi 
de sex feminin din viaţa noastră. Viața, arta, 
chiar și energia se declină la feminin. Doamne-
lor, pentru că sunteţi cele care suflaţi dragoste 

peste orice faceţi, pentru că daţi lumii mai 
multă frumuseţe, vă aducem un omagiu și vă 
urăm o primăvară frumoasă, cu soare, ferici-
re şi toată dragostea pe care o meritaţi! Fie ca 
toate împlinirile frumoase, sănătatea și spiri-
tul acestei zile să vă însoțească pretutindeni. 
Primăvara iubirii să vă inunde sufletul cu bu-
curie și cu parfumul tuturor florilor sale. Vă 
dorim un 8 Martie cât mai frumos. La mulţi 
ani!”, a transmis primarul Marcel Avram.

Mărţişorul, simbol al primăverii

Odată cu prima zi din luna martie, intrăm 
oficial în primăvară, iar pentru a cele-

bra acest moment, românii au întipărit în tradiție 
mărțișorul. Micul simbol al primăverii, legat cu 
fir împletit roșu și alb, purtat în piept sau la mână 
de către fete și femei, are o istorie veche, cu obi-
ceiuri și tradiții închinate înnoirii timpului. A fost 
creat cu rol de talisman menit să poarte noroc și 
să însoțească urările de dragoste, sănătate, bucurie 
și bunăstare. Încă de pe timpul romanilor, venirea 
primăverii era un prilej de cinstire a zeului Marte, 
stăpânul forțelor naturii și al agriculturii.

Șnurul de mărțișor, alcătuit din două fire de lână 
răsucite, colorate în alb și roșu, sau în alb și negru, 

reprezintă unitatea contrariilor: vară-iarnă, căldu-
ră-frig, fertilitate-sterilitate, lumină-întuneric. 

Mărțișorul era pus la mâinile sau la gâtul copii-
lor pentru a le purta noroc în cursul anului, pentru a 
fi sănătoși și curați ca argintul la venirea primăve-
rii. În unele zone, copiii purtau mărțișorul 12 zile 
la gât, iar apoi îl legau de ramura unui pom tânăr. 
Dacă în acel an pomului îi mergea bine însemna că 
și copilului îi va merge bine în viață. În alte cazuri, 
mărțișorul era pus pe ramurile de porumbar sau pă-
ducel în momentul înfloririi lor, copilul urmând să 
fie alb și curat ca florile acestor arbuști.

În prezent, mărțișorul este purtat întreaga lună 
martie, după care este prins de ramurile unui pom 

fructifer. Se crede că aceasta va aduce belșug în 
casele oamenilor. Se zice că dacă cineva își pune o 
dorință în timp ce atârnă mărțişorul de pom, aceas-
ta se va împlini.

În atenţia elevilor!

Pentru toți elevii pasionați de istoria 
națională, dar și de cea personală, a fami-

liei sau a comunității lor, Facultatea de Istorie din 
cadrul Universității București organizează, în peri-
oada februarie-iunie 2018, un concurs, în partene-
riat cu Societatea de Științe Istorice din România. 
„Ne propunem în felul acesta ca în anul Centena-
rului să canalizăm energiile creative și dorința de 
cunoaștere a elevilor către un moment important 
pentru construcția și devenirea națională, asupra 
căruia ne aplecăm cu respect, dar și cu încrederea 
că promovarea valorilor reprezintă singura cale 
spre un viitor care să ne cuprindă pe toți”, expli-
că organizatorii. Potrivit acestora, cei mai buni 
participanți vor avea ocazia să ajungă la București, 
unde, timp de o săptămână, vor fi găzduiți de Fa-
cultatea de Istorie și vor avea ocazia să cunoască 
profesorii și studenții, să viziteze orașul și să adune 
amintiri prețioase.

Muzeul din Făget vă aşteaptă! 

Expoziția permanentă de istorie și arheologie 
de la Muzeul din Făget pune la dispoziția 

tuturor celor atrași de cultură o serie de obiecte gă-
site în cetatea fageţeană, restaurate cu multă pasiu-
ne și răbdare. Datorită eforturilor prof. dr. Dumitru 
Tomoni, președintele filialei lugojene a Societății 
de Științe Istorice din România, muzeul este gaz-
da acestei expoziții fascinante. Vizitatorii care trec 
pragul muzeului pot vedea cum arată archebuze 
din secolul XVI sau monede din secolele XVI-
XVIII, dar au ocazia să afle și aspecte inedite ale 
vieții economice, culturale și sociale din secolele 
XIX-XX, până la venirea regimului comunist. Mu-
zeul din Făget le prezintă celor interesați și referiri 
despre municipiu, lăsate de cei care au călătorit pe aceste meleaguri. Un exemplu este referirea lui 
Domenico Sestini, care spunea: „Făgetul este un târg frumos, cu piață. Un canal îl împarte în două… 
Apele dealurilor din regiunea Lipovei curg în acest măreț canal, pe care se transportă lemne, ce plu-
tesc până la Timișoara. Făgetul are circa 200 de case românești, cu două biserici, și peste 30 de case 
germane, cu o biserică mică, dar curată, servită de călugări minoriți din Lugoj…”

Primăria Făget vă informează!

Reprezentanții Primăriei Făget anunță 
cetățenii interesați să își deschidă o afa-

cere că se pot înscrie în proiectul „Antreprenor 
de viitor”, un proiect European care deschide noi 
perspective inițiativei private. Proiectul, în valoa-
re de 20,2 milioane de lei, se desfășoară în cadrul 
Programului Operațional Capital Uman 2014-
2020 și este cofinanțat din Fondul Social Euro-

pean și prin parteneriatul româno-austriac, format 
din trei companii cu experiență vastă în domeniul 
inițiativei private: austromed holding srl, liderul 
parteneriatului, bit education & consulting Roma-
nia srl, partener național și, bit management Bera-
tung GmbH, din Austria.

Prin formare antreprenorială, transfer de know-
how și sesiuni de consultanță susținute de experți 

internaționali, proiectul deschide grupului țintă din 
regiunea Vest perspectiva să își valorifice spiritul 
de inițiativă pentru a întemeia o afacere cu ajutor 
de stat. Ajutorul de stat este între 31.500 și 40.000 
Euro pentru fiecare întreprindere nou înființată. În-
treprinderile vor fi cu profil non-agricol și trebuie 
înființate în zona urbană. Proiectul are o durată de 
trei ani, urmând să se încheie în ianuarie 2021. 

Pagină realizată de Ada MAxIM
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Lipova şi Mica Unire

Printr-o intensă şi curajoasă activitate diplo-
matică, profitând şi de contextul internaţi-

onal, marcat de Războiul dintre Franţa şi Austria, 
colonelul Alexandru-Ioan Cuza obţine recunoaş-
terea dublei alegeri din partea celor 7 mari puteri 
ale vremii, pe o perioadă de 7 ani! Misiunea sa a 
fost foarte dificilă, deoarece trebuia să colaboreze 
cu două guverne, aflate la Iaşi şi respectiv la Bucu-
reşti, la o distanţă de circa 400 km. De aceea începe 
opera de centralizare administrativă a celor două 
principate...; mai întâi sunt unificate: armata, admi-
nistraţia telegrafului şi cursul monedei! Urmează un 
program de reforme, conceput împreună cu princi-
palul său sfetnic, Mihail Kogălniceanu: seculariza-
rea averilor mănăstirești în decembrie 1863 și astfel 
25% din suprafaţa ţării intră în patrimoniul statului 
român. Reforma agrară, care este adevărata cheie a 
procesului de modernizare a noului stat de la Gurile 
Dunării, dar care nu a fost bine văzută de cele trei 
mari imperii vecine... şi de boieri, care dominau Ca-
mera... După mai multe încercări eşuate, urmează 
Lovitura de Stat de la 2 mai 1864, când A.I. Cuza 
dizolvă Adunarea şi promulgă Statutul Dezvoltător 
al Convenţiei de la Paris; legislativul devine subor-
donat domnitorului, care avea şi dreptul de veto!

Legea rurală promulgată în august 1864, care 
împroprietăreşte clăcaşii cu o suprafaţă dependen-
tă de numărul vitelor din gospodăria personală; 
astfel se desfinţează claca şi dările, pe care ţăra-
nii le aveau de achitat încă din Evul Mediu. Circa 
560.000 de familii primesc 2 milioane de hectare. 
Această reformă a pus bazele Economiei Capita-
liste în agricultura României.

Reforma învățământului, care propunea reorga-
nizarea învățământului, pe trei trepte de şcolarizare:

- prima treaptă = ciclul  primar = obligatoriu şi 
gratuit;

- a II-a treaptă = ciclul  secundar = facultativ 
(selectiv);

- a III-a treaptă = ciclul universitar (3 ani) prin 
cele două universităţi de la Iaşi şi Bucureşti.

Reorganizarea justiției;
Reorganizarea armatei;

În istoria neamului românesc, de la 1848 şi până 
la 1918, trebuie să includem şi faptele împlinite de 
familia lipovană Stoika, mai precis a colonelului 
Ştefan Stoika, care s-a născut în Lipova, în anul 
1808; casa familială care este şi azi în aceeaşi for-
mă constructivă, se află vis-a-vis de clădirea veche 
a Liceului „Atanasie Marienescu”, la intersecţia 
străzilor Ioan Meţianu şi Aurel Vânătu.

După şcolarizarea obligatorie în Lipova, ale-
ge cariera militară şi devine ofiţer superior; 
ajunge chiar şeful Statului Major al Armatei Ro-
mâne, la vârsta de 52 de ani, pe vremea domnito-
rului A.I.Cuza. Colonelul Ştefan Stoika, prin înalta 
funcţie ce o deţinea, era mereu vizitat acasă, de 
ofiţeri români, din armata austriacă; menţionăm pe 
colonelul Popovici şi căpitanul Bathori, amândoi 
bănăţeni, dar menţionăm şi pe Guvernatorul aus-

triac Caranini, care, la stăruinţa domnitorului Bar-
bu Şirbei, cere colonelului Ştefan Stoika anexarea 
Principatelor Române la Imperiul Austro-Ungar. 
Colonelul Stoika ripostează scurt şi spune: viitorul 
românilor este altul, nu o ţară în care Austria să 
domine prin legi străine.

Colonelul Ştefan Stoika a fost un unionist con-
secvent, făcând parte din Partida Naţională, care a 
depus mari eforturi (1856-1858) pentru organiza-
rea luptei unioniste, din cele două capitale, dar şi în 
oraşele şi târgurile din provincie; a fost şi deputat 
în adunările ad-hoc, create de marile puteri, de la 
Iaşi şi de la Bucureşti, votând reformele concepute 
de A.I.Cuza.

Unul dintre fiii colonelului Stoika, al III-lea în 

ordinea cronologică, Ştefan Şt. Stoika, născut la 
25.03.1838, la Bucureşti, a îmbrăţişat şi el carie-
ra militară şi ajunge ofiţer la Curtea Imperială din 
Viena şi pe care o părăseşte fără voia împăratului. 
Sub domnia lui A.I.Cuza, ajunge Ministrul Arma-
tei Române! Ziua de 24 Ianuarie 1859 a produs ge-
neralului Ştefan Şt. Stoika (1838-1928) o impresie 
de neuitat, spunând: îmi amintesc că ziua de 24 
ianuarie 1859, tata, pe mine, locotenent şi pe fra-
tele meu Nicolae, căpitan, ne-a dus la Mitropolie, 
să vedem şi noi cum se alege Domnul! Alegerea 
a durat toată ziua. În faţa palatului lui Bibescu, 
era un regiment de infanterie pe care-l comanda 
colonelul Gogu. Prezenţa armatei era un alt motiv, 
care ne-a făcut să ne orientăm în pregătirea noas-
tră viitoare, pentru uniforma militară.

Trebuie să menţionăm şi pe Dimitrie Stoika, un 
frate mai mic al lui Ştefan Stoika, care a fost profe-
sor de latină, la Academia Mihăileană din Iaşi. Fiica 
sa, Lucreţia, a fost bunica politicianului Lucreţiu 
Pătrăşcanu, care a fost lichidat, tovărăşeşte, în anul 
1954, pe vremea lui Gheorghe Gheorghiu-Dej.

Conştiinţa obârşiei lipovane se păstrează vie în 
activitatea generalului Ştefan Şt. Stoika, care, deşi 
departe de Lipova, participă la punerea bazelor învă-
ţământului comercial românesc, în perioada interbe-
lică, la Lipova. Astfel, el donează Şcolii Superioare 
de Comerţ din Lipova, în anul 1925, un număr de 
250 volume, pentru constituirea unei biblioteci, care 
a purtat numele „Donaţiunea general Ştefan Şt. Sto-
ika”. Directorul şcolii, Aurel Lepădatu, mulţumeşte 
printr-o scrisoare personală şi-l invită pe generalul 
Stoika la inaugurarea acestei donaţii, care pune baze-
le Bibliotecii Şcolii Comerciale. Inaugurarea a avut 
loc odată cu inaugurarea internatului şcolar, care s-a 
construit în vremea când primar al Lipovei era patri-
otul local şi naţional Sever Bocu.

Dacă în perioada anterioară cuceririi indepen-
denţei naţionale, activitatea generalului Stoika era 
îndreptată cu precădere spre lupta pentru obţinerea 
acesteia, în perioada următoare, componenta prin-
cipală a activităţii sale era lupta pentru dobândirea 
unităţii naţionale, înfăptuită pentru scurtă vreme 
de Mihai Viteazul.

Prof. Gheorghe vASIESCU

Ne bucurăm că în fiecare an marea familie de voluntari devine şi mai mare
Monica URS, Coordonator al Centrului de voluntariat Lipova

Prima lună a anului 2018 nu putea să ajungă 
la final fără a puncta activităţile de volunta-

riat, prin binecunoscutul eveniment, „Gala Volun-
tariatului”, ajuns în acest an la ediţia a VII-a.

Aşa cum s-a obişnuit de șapte ani încoace, de-
venind o reală tradiţie, prin organizarea acestei 
gale se doreşte recompensarea şi exprimarea re-
cunoştinţei faţă de voluntarii care au participat şi 
au susţinut diferite activităţi derulate pe parcusul 
anului anterior. Cu alte cuvinte, este momentul 
în care se trage linie şi se face un rezumat al tu-
turor activităţilor voluntare organizate la Lipova 
de-a lungul anului care s-a încheiat şi se dă startul 
unui nou an, unor noi activităţi de voluntariat, noi 
provocări, acţiuni şi evenimente, realizate tot prin 
munca şi colaborarea tuturor persoanelor care, an 
de an, dau o mână de ajutor şi participă cu tot ce 
pot la evenimentele şi acţiunile cu caracter volun-
tar sau caritabil în oraşul Lipova.

Ceea ce este cel mai frumos este faptul că, la 
fiecare început de nou an, odată cu această „Gală a 

Voluntariatului” se realizează cu mare bucurie fap-
tul că familia de voluntari creşte de la an la an, tot 
mai multe persoane devenind parte a acestei mari 
echipe deschise, speciale şi cu atât de multe inten-
ţii şi iniţiative benevole deosebite.

În cadrul „Galei Voluntariatului” din acest an, 
toată munca lor, a voluntarilor,  a fost prezentată, 

felicitată şi răsplătită, prin recunoştinţă infinită, cu-
vinte alese şi diplome.   

Activităţile de voluntariat desfăşurate pe par-
cursul anului 2017 au constat în : ecologizări, 
acţiuni de plantare copaci, acţiuni de igienizare,  
campanii umanitare, campanii de prevenţie şi in-
formare, campanii de strângere fonduri şi donaţii 
pentru persoanele cu situaţie precară.

Pentru toate acestea, dar şi pentru alte acţiuni, 
au fost premiaţi toţi aceşti voluntari, elevi, tineri, 
adulţi sau chiar pensionari,  care au dorit să susţină 
voluntariatul în oraşul Lipova.

„Mulţumim instituțiilor şi tuturor celor care 
ne-au susţinut în activităţile de voluntariat şi ex-
traşcolare şi în anul 2017, sperând că acest început 
de nou an să fie startul pentru cât mai multe acti-
vităţi noi de acest gen.  Ne bucurăm că în fiecare 
an marea familie de voluntari devine şi mai mare, 
existând mereu persoane noi în echipa voluntari-
lor”, a spus Monica Urs, coordonator al Centrului 
de Voluntariat Lipova.

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela PoPESCU
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Virgil Bunescu - Primar al comunei Giarmata

Există în Banat comu-
ne aflate într-o conti-

nuă febră a dezvoltării. Co-
mune aflate într-o perpetuă 
schimbare. Comune pe care 
le vizitezi azi și mâine, când 
treci prin ele, descoperi 
cu plăcere noi construcții, 
noi spații de recreere, noi 

facilități aduse de administrația locală bunului 
trai al locuitorilor lor. Una din aceste comune 
se numește Giarmata. Privind această comu-
nă și altele asemenea ei cu aura europeană, te 
gândești, fără să vrei, la cum ar arăta marile 
orașe, unul din ele fiind chiar Timișoara, dacă 
în fruntea lor s-ar afla astfel de primari?

Atestată documentar acum 777 de ani, ce 
număr divin! Giarmata nu a mai cunoscut o 
asemenea dezvoltare de la începerea coloni-
zării germane. Dar ceea ce este cu adevărat 
remarcabil este faptul că actualul primar  
și-a propus, din prima zi de mandat, să re-
dea acestei așezări frumusețea de odini-
oară. A reușit? Veniți, vă rog, la Giarmata 
și veți concluziona singuri!

 Domnule primar, vorbim în ziua 12 
februarie 2018, zi în care s-a încheiat 
vacanța intersemestrială, ceea ce mi-a 
oferit o adevărată paradă a tinereții pe 
străzile comunei. Sosind mai devreme de 
ora fixată, nu mi-am putut înfrâna dorința 
de a vizita și școala.

4Lucru firesc, doar ești dăscăliță. 
Vezi dacă tot ai amintit de această sfân-
tă instituție, care este școala, m-aș bucu-
ra să consemnezi că pregătirea școlilor 
s-a făcut, la noi, acum trei ani, după prin-
cipiul că nu în fiecare an se fac renovări 
și atunci când le faci să fie făcute temeinic.

Carevasăzică, nu aveți probleme ridicate de 
școală.

4Singura noastră problemă, legată de 
învățământul local, o reprezintă lipsa de 
spațiu acordat elevilor pentru studiu. Din 
acest motiv, am în vedere accesarea unor 
fonduri pentru extinderea școlii, lucrare care 
este începută tocmai că este necesară.

Ați atras și un sprijin extern în această 
direcție?

4Avem în acest sens semnale pozitive pe 
o măsură a „Agenției de Dezvoltare Regiona-
lă” privind construcția acestei școli. Bugetul 
este relativ mic, dar acest proiect reprezintă 
una din dorințele mele din acest mandat și 
sper să îl definitivez cât mai repede, pentru 
un mai frumos viitor al comunei.

Am rămas plăcut surprinsă, plimbându-mă 
prin curtea școlii, de numărul mare de copii 
care frecventează școala din Giarmata.

4Fapt firesc, dacă ținem seama că avem o 
populație în creștere.

De câți locuitori stabili putem vorbi, la 
această oră, în comuna dumneavoastră?

4De aproximativ 8.000 de locuitori.
Ce determină, ce stă la baza hotărârii lor de 

a se stabili în „comuna cu cele mai frumoase 
case din Banat”, după spusele unui dascăl al 
locului?

4Cred că unul din motivele determinan-
te și care a adus beneficii reale în dezvolta-
rea comunei îl reprezintă hotărârea noastră 
de a acorda foarte multe locuri de case ti-
nerilor care au dorit acest lucru. Tinerețea,  
domnișoară, după cum bine știi, înseamnă 
vigoare și continuitate. Continuitate prin 
copii. Da, avem un trend, o situație, mai pe 
românește, extrem de bună privind creșterea 
populației cu cetățeni tineri.

Domnule primar, sigur, cum bine ați sublini-
at, un rol important în hotărârea luată de acești 
noi consăteni l-a avut și hotărârea dumnea-

voastră de a le acorda loturi pentru construcția 
caselor, dar au mai fost și altele...

4Da, este adevărat, am arătat interes și 
ne-am preocupat și vom continua să ne pre-
ocupăm în munca de a crea condiții civilizate 
de trai tuturor locuitorilor noștri. Cu fiecare 
familie tânără care se stabilește în Giarmata, 
mă gândesc că trebuie să fim pregătiți să asi-
gurăm noi utilități, o familie tânără înseamnă 
copii, iar acestor copii, noi, cei aleși să condu-
cem comuna, trebuie să le construim creșe, 
grădinițe și, fără îndoială, spații special ame-
najate pentru locuri de joacă.

Și dumneavoastră aveți azi în vedere aces-
tea toate?

4Cu siguranță! Avem în atenție chiar și 
un proiect destinat unei noi grădinițe în car-
tierul tinerilor pentru ai căror copii pregătim 
construcția unei grădinițe de 120 de locuri.

V-am auzit, nu demult, vorbind și de o rabi-
litare a unei instituții de acest gen.

4Da, era vorba de grădinița veche pe care 
am achiziționat-o de la fostul IAS. Iată, deci, 

că lucrurile acestea alături de celelalte mai 
mari prin latura financiară, ca importanță la 
fel, reprezintă palierul, armonios trasat, pe 
care se dezvoltă comuna noastră. O comună 
atractivă pentru tot mai mulți cetățeni.

Domnule primar, dacă tot ați vorbind de co-
mună, în rotundul ei, trebuie spus că și satul 
Cerneteaz, căruia cărţile de istorie şi sursele 
consacrate de istorie bănăţeană i-au dat drept 
primă atestare documentară anul 1470, deci 
vorbim și aici de o vechime de 548 de ani, ei 
bine și acest sat, aparținător de comuna Giar-
mata, atrage tot mai multe familii pe arealul 
său.

4Da, înregistrăm și în satul Cerneteaz – 
și spun asta cu bucurie -  o creștere specta-
culoasă – a locuitorilor. Foarte multe familii 
pun noi pietre de temelie pentru viitoarele 
lor case în această localitate aparținătoare 
comunei Giarmata. Și conducerea primăriei, 

vine în întâmpinarea acestora, printr-un 
proiect de extindere a grădiniței, care 
grădiniță a fost construită recent, de 7 
ani, dar care, iată, prin dinamica vieții de-
vine neîncăpătoare. Avem pentru Cerne-
teaz și un frumos proiect care urmează 
celui prin care am renovat în totalitate 
clădirea școlii și tot acolo am definitivat și 
un teren de sport.

Și aici vom vedea, în curând, spații de 
joacă?

4Da, fără îndoială, păi, grădinița de 
care vorbim va avea, desigur, și un spațiu 
generos pentru locuri de joacă. Vezi dum-
neata, Cerneteazul, sau Cernăteaz, cum îi 
mai spun unii, alături de Giarmata, devi-
ne o zonă extrem de atractivă nu numai 
pentru locuri de case și ca atare, trebuie 

să se bucure de toată atenția noastră. Do-
vadă că este astfel stă și recentul proiect de 
introducere a apei și a canalizării în satul Cer-
năteaz. Un proiect amplu la care se adaugă și 
cel prin care dorim să introducem și gazul în 
acest loc.

Aveți o agendă bogată, domnule primar...
4Pentru comună bogată, pentru mine în-

cărcată.
Domnule primar, deși epicentrul dialogu-

lui nostru s-a axat pe tinerețe, cei care vă cu-
nosc faptele știu că acordați un respect aparte 
și vărstnicilor, determinându-ne să vorbim, la 
Giarmata, chiar despre o tradiție a gratitudinii 
arătată celor vârstnici.

4 Da, dacă te referi la cunoscutul „Bal al 
Pensionarilor” și nu numai, atunci da, putem 
spune că la noi se respectă purtătorii de ani. 
Roxana, te rog să reții o convingere a mea...

Cu recunoștință.
4Fără bătrâni, lumea ar fi lipsită de 

înțelepciune.

Fãrã bãtrâni, lumea ar fi lipsitã de înþelepciune

Școala din Giarmata, la începutul anului școlar, 
frumoasă ca un campus universitar! 

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ilie GOLUBOV - Primar al comunei Remetea Mare

Început de februa-
rie. Dorm și porțile 

caselor la ora la care plec 
spre comuna Remetea Mare. 
Dacă nu ajung la prima oră 
a programului său, risc să 
pierd întâlnirea cu domnul 
primar Ilie Golubov. Din 
ziua în care am început să 
lucrez la aceste dragi jur-

nale, mi-a secat rădăcina somnului de dimineață, 
înțelegând că oamenilor din administrație le pla-
ce să primească rugăciunea nouă a zilei cu fapte. 
Este frumoasă această comună bănățeană ca o 
mișcare de dans matinal. Întârzii, preț de o clipă, 
la intrarea în primărie, privind la pașii copiilor în-
dreptându-se spre școală. Și pașii lor deșteaptă în 
mine frumoase amintiri.

Domnule primar, privind spre anul 2017, ca la 
un drum pe care am trecut, cum îl vedeți acum?

4A fost un an în care reușind să concretizez 
o mare parte din obiectivele propuse, îl privesc, 
firește, ca pe un an bun, rodnic, încununat cu bu-
curia copiilor din comună, pentru parcul dăruit 
lor. La acest efort al nostru se adaugă, mai cu 
seamă pentru elevi, și demersul pentru semafori-
zarea din dreptul școlii, absolut necesară în con-

textul în care traficul auto prin dreptul instituției 
de învățământ devine tot mai aglomerat.

Am observat că ați schimbat și stațiile de au-
tobuz.

4Da, am reușit să înlocuim stațiile vechi cu 
altele noi și moderne. Fiecare stație fiind dotată 
cu băncuță, coș de gunoi.

Multe s-au făcut în anul care a trecut, poate 
vom găsi o zi pentru o amplă retrospectivă, dar, 
pănă atunci, să ne focalizăm atenția pe anul care 
abia a început.

4Pentru acest an, în prima sa parte, voi acor-
da prioritate trotuarelor din comuna Remetea 
Mare și Ianova, șanțurilor și podețelor pentru 
acces. Doresc să dinamizăm, într-o altă ordine 
de idei, și activitatea sportivă și cea cultural-ar-
tistică a comunei. În ceea ce privește activitatea 
artistică, s-au purtat discuții cu un instructor 
coregraf, urmând ca numărul de tineri care vor 
dori să evolueze să ducă la închegarea ansam-
blului. Și dacă tot am amintit de latura artistică, 
țin să subliniez că și în acest an, asemeni anilor 
trecuți, o atenție aparte o vom acorda rugilor 
din cele două localități.

Știu că sunteți preocupat, la modul foarte seri-
os, de introducerea gazului.

4E, îmi doresc cu tot sufletul să introducem 

gaz pe perimetrul satului Ianova, de altfel aceas-
ta este o dorință firească a locuitorilor săi și desi-
gur a mea și a colegilor mei.

Documentația s-a finalizat?
4S-a finalizat și s-a și aprobat. Urmează deci 

să înceapă lucrarea.
Când am intrat în comună, am privit cu nostal-

gie la elevii care se îndreptau spre clase.
4Pentru ei am terminat și o frumoasă sală 

de sport.
Arătați mereu o preocupare aparte pentru școală, 

ca instituție, și pentru elevi ca beneficiari ai ei.
4Roxana, din vremea veche a împărătesei 

Mariei Tereza, că tot o amintesc bănățenii cu 
respect, în Banat s-a acordat o atenție aparte 
educației. Supușii trebuiau să aibă educație adi-
că să meargă la școală. Un copil cu școală, făcută 
temeinic, își va găsi ușor un rost în viață. Și eu mă 
bucur că în comuna noastră avem o școală per-
formantă. Și rezultatele, performanțele elevilor, 
susțin ceea ce am spus.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru amabili-
tatea de a dialoga.

4Și eu îți mulțumesc și vreau să te rog să stai 
de vorbă, în numerele viitoare ale revistei, și cu 
consilierii noștri, în măsura în care ei vor găsi tim-
pul necesar pentru dialog.

În comuna noastrã avem o ºcoalã performantã

Rubrica şcolii

Imnul Uniunii Europene

Este bine să știți, 
dragi elevi, că 

Simfonia Numărul 9 
în D minor, Opus 125 
„Coral” a compozitoru-
lui și pianistului german 
Ludwig van Beethoven, 
terminată în anul 1824,  
a fost adaptată pentru a 
putea fi preluată ca imn 
al Uniunii Europene.

Simfonia a 9-a este 
considerată o capodoperă a autorului și a lu-
mii deopotrivă. Tot ea este primul exemplu de 
întrebuințare a vocilor, de către un mare compo-
zitor, într-o simfonie. Versurile sunt cântate în în-
cheiere, de patru soliști vocali și de un cor și au 
fost extrase din „Oda Bucuriei”, un poem scris de 
Friedrich Schiller în 1785 și revizuit în 1803, cu 
adăugiri ale lui Beethoven.

Mai trebuie menționat faptul uimitor că, atunci 
când a compus Simfonia a 9-a, Beethoven - afec-
tat de numeroase boli - era deja complet surd.

De la biroul  agricol 

Pământul poate fi folosit drept garanţie pentru credite

Terenurile agricole vor stârni în acest an un interes mai mare, decât cel arătat de cumpărători 
până acum. Dacă anul trecut au fost tranzacționate 100.000 de hectare de teren agricol, intensi-

tatea tranzacțiilor va crește în acest an.
În Banat străinii dețin deja peste 30% din suprafața totală de teren agricol. În anumite zone ale țării, 

cum este cazul Banatului de câmpie, prețurile s-au dublat, s-au triplat chiar în anumite zone, ajungând 
până la 9.000 de euro pe hectar.

Pământul, terenul agricol, devine cu atât mai prețios cu cât poate fi folosit drept garanție pentru credite.

oboseala

Dragi locuitori ai comunei Remetea 
Mare, dorind să aflăm, pentru dum-

neavoastră, cât mai multe informații despre 
starea de oboseală ce încearcă tot mai mulți 
oameni chiar după ce se trezesc din somn, 
ne-am adresat doamnei doctor Maria Cos-
ma, care ne-a vorbit despre „Apneea de 
somn”, o afecțiune în care se întrerupe în 
mod repetat respirația în timpul somnului. 

„Apneea de somn - ne-a spus domnia sa - apare mai frecvent la bărbații de 

vârstă mijlocie. Consumul de alcool și fumatul o agravează. Ea duce la sforăit 
sever și la o scădere a nivelului oxigenului din sânge, ceea ce împiedică aerul să 
ajungă la plămâni. Insuficiența oxigenului afectează inima și funcționarea creie-
rului. Uneori, singurul simptom care avertizează că suferi de apnee în somn este 
oboseala cronică. Te trezești adesea noaptea și te simți epuizat a doua zi.

O altă cauză a oboselii ar putea fi depresia. Pe lângă faptul că te face să te 
simți foarte trist, depresia poate, de asemenea, să te facă să te simți lipsit de 
energie. Te poate împiedica să adormi sau să te trezești dimineața devreme, 
astfel că te simți mai obosit în timpul zilei.”

De vorbă cu medicul nostru

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Ne-am interesat pentru dumneavoastră

Îţi izolezi termic locuinţa? vei putea cere statului până la 40.000 de lei !

Persoanele fizice care vor să-și izoleze termic locuința vor putea cere de la stat o sumă nerambur-
sabilă de până la 40.000 de lei, în cadrul programului „Casa verde plus”, se arată în legislația 

în vigoare. Totuși, pentru a cere efectiv bani, cetățenii trebuie să aștepte stabilirea sesiunii de înscriere.
Cine se va putea înscrie în Casa verde plus?

Persoanele fizice se vor putea înscrie în programul guvernamental, dacă sunt cetățeni români sau 
cetățeni ai Uniunii Europene ori ai Spațiului Economic European și dacă au domiciliul stabil în Româ-
nia, se arată în Ordinul MMAP nr. 2.425/2016.

Alte condiții sunt ca solicitanții să fie ori proprietari/coproprietari ai locuinței ce urmează să fie reno-
vată, ori proprietari ai terenului pe care-și vor implementa proiectul de izolare termică.

Atenție! Proiectul de izolare termică a unei locuințe aflate în construire va fi eligibil dacă este folosit 
un termosistem din materiale organic-naturale. În ceea ce privește materialele de izolație organic-natu-
rale, acestea vor fi cânepă, lână, bumbac - denim reciclat, plută, celuloză din materiale reciclate și alte 
materiale asemănătoare (agrementate tehnic).
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Creaţie literară

Eleva Tilea Denisa Maria, din clasa a VI-a A, a obținut Premiul II, în 
cadrul Concursului Național de Creație Literară „Ars Nova” - Brăila 

(ediția a XV-a - noiembrie 2017). Seraphina, viziunile mele și zâmbetul aces-
teia - este numele prozei scurte care a dus-o pe eleva școlii noastre în primele 
trei locuri ale clasamentului. prof. coord. Faur Roxana-Claudia. (C.N.)

Aduc mulţumiri domnului Constantin NICoLAE, pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini - Roxana FURDEAN

Victor MALAC - Primar al comunei Dumbrăvița

Dumbrăvița devine, 
cu fiecare anotimp 

care trece, un orășel tot 
mai frumos, aflat lângă un 
oraș care odată, demult, 
arăta la fel. Ce-i lipsește 
orașului Timișoara pentru 
a arăta la fel de bine gos-
podărit ca Dumbrăvița? 
Poate gospodarul...

Până voi afla răspunsul, intru în biroul dom-
nului primar al comunei fruntașe Dumbrăvița, 
domnul Victor Malac, interesată fiind de o re-
trospectivă a anului recent încheiat.

Domnule primar, cu ce proiecte ați trimis în 
istorie anul 2017?

4La începutul anului 2017, pe programe le 
PNDL și AFIR s-au depus mai multe proiecte 
de interes local, spre aproba rea finanțării din 
bugetul de stat. Din tre acestea, trei proiec-
te au fost apro bate, iar la două dintre ele s-a 
semnat contractul de finanțare.

Despre ce proiecte vorbim?
4Unul din ele privește stația de tratare, 

aducțiuni și ma gistrale de apă pentru localita-
tea Dumbrăvița.

Cu ce valoare?
4Cu o alocare bugetară de 22.032.009 

lei. Din partea Ministerului Dezvoltării s-a so-
licitat documentație suplimentară, urmând 
să se semneze contractul de finanțare. Im-
plementarea acestui proiect va re zolva 
problema apei potabile pe raza localității 
Dumbrăvița.

Un alt proiect?
4Un altul se axează pe construirea unei 

grădinițe P+1, amena jare incintă și împrejmui-
re. Capacitatea grădiniței va fi de cinci grupe, 
respectiv 100 de copii, iar valoarea contractu-
lui semnat este de 899.000 euro, urmând să 
se realize ze achiziția publică.

Știu că lucrați și la extinderea rețelei...
4Da, la extindere rețea de canalizare 

cu un contract de finanțare în valoare de 
1.592.944 euro care s-a și semnat.

Ce urmează?
4Urmează procedura de achiziție pu-

blică și înce perea lucrărilor. Prin implemen-
tarea acestui proiect se urmărește extin-
derea rețelei de canalizare în zona de vest a 
localității, cu o lungime totală de 22,17 km.

Despre infrastructura rutieră ce-mi puteți 
spune?

4Proiectul de lărgire la 4 benzi de 
circulație a DN 691, ce străbate comuna, a 
trecut de faza verifcărilor, urmând să se sem-
neze contractul de finanțare.

Să trecem la fapte!
4La fapte! În decursul anului trecut s-a re-

alizat gardul împrejmuitor la Școala Gimnazi-
ală Dumbrăvița, forarea și echiparea a două 
puțuri de mare adâncime pentru creșterea 
volu mului de apă potabilă, decolmatarea 
șanțului pluvial de pe str. N. Bălcescu și str. 
Arieș. S-au efectuat lucrări de întreținerea 
parcurilor și a zonelor verzi, s-au efectuat lu-
crări de deversare și conducerea apelor plu-
viale pe străzile: Lalelelor, Fervenția, Uranus, 
Berlin, Bruxelles, Științei și Arinului, s-a insta-
lat în „Parcul Central” un an samblu compact 
de mobilier de joacă sub forma unei corăbii 
de pirați, care este format din mai multe to-
bogane, pasarele mobile, aparate și covor 
elas tic, s-a achiziționat o scenă din alumi niu 
cu sistem de sunet și lumini prin implemen-
tarea proiectului „Păstrarea vie a tradițiilor și 
obiceiurilor în patru domenii”, în parteneriat 
cu localitatea Zitiște - din Republica Serbia.

Ne oprim aici?
4Mai ai spațiu în pagină?
Da.
4Atunci să continuăm cu „Serviciul Pu-

blic Comu nitar Local de Evidență a Persoane-
lor”, care ajută cetățenii dumbrăvițeni în a-și 
procura sau schimba cărțile de identitate, cu 
proiectul de „Modernizare dru muri 15 km”, 
finalizat în decurs de doi ani, cu un total de 
15 km de asfaltare străzi, urmând să se lucre-
ze la acosta mente, accese și rigole. Aș mai 
aminti și de cel de-al doilea proiect „Moder-

nizare străzi - 11,3 km”, prin care s-au asfaltat, 
integral, 4 km de străzi și s-a pregătit pentru 
asfaltare 3 km, urmând să con tinue lucrările 
în acest an.

De unde s-a obținut finanțarea?
4Proiectul de „Modernizare străzi” a 

fost finanțat din bugetul local. De reținut că 
la drumurile asfaltate s-au montat trotuarele 
și s-au instalat rigole. Apoi s-a realizat reori-
entarea, îngroparea rețelei electrice și scoa-
terea stâlpilor din zona stadion și centru de 
zi, în sco pul amplasării pieței și a terenurilor 
de sport.

Apropo de «sport», plimbându-mă prin co-
mună, am observat, cu plăcere, creșterea nu-
mărului de terenuri de sport.

4Da, s-au realizat două terenuri de sport, 
unul pentru mini-fotbal, handbal și baschet, 
iar celălalt pentru tenis de câmp, dotate cu 
nocturnă și pistă de alergare, mai avem și o 
pistă de biciclete de la str. M Eminescu, până 
la sala polivalentă.

În septembrie, anul trecut, m-ați invitat la...
4Atunci am inaugurat o piață volantă, 

pe strada Gheorghe Doja, lân gă Parcul Cen-
tral din Dumbrăvița. Apoi, pentru siguranța 
cetățenilor am înființat „Serviciul Voluntar 
pen tru Situații de Urgență” și am achiziționat, 
pentru Poliția Locală, două mașini de teren 
Dacia Duster, complet echipate și omologa-
te. Am produs, tot în anul care a trecut, pa-
vele pentru trotuare și podețe, care au fost 
distribuite pentru străzile recent asfaltate, 
am realizat instalarea de echipamen te pen-
tru plata taxelor și impozitelor cu card, am 
extins rețeaua de iluminat stradal cu 5,2 km, 
s-au instalat semne de circulație și calmatoa-
re de trafic și am implementat proiectul pri-
vind efectuarea de lucrări cadastrale (extra se 
Cf) în 4 sectoare.

Domnule primar, vă propun să ne oprim 
aici, realizări aveți, dar eu nu cred că mai am 
spațiu tipografic suficient.

4Nu înainte de a mulțumi cetățenilor din 
Dumbrăvița pentru încrederea acordată.

Mulþumesc cetãþenilor din Dumbrãviþa pentru încrederea acordatã!

ACS Dumbrăviţa,
în liga a Iv-a cu patru jucători noi

Echipa de fotbal ACS Dumbrăviţa, care joacă în Liga a IV-a, şi-a întărit forţele, încă de la 
start, cu patru noi jucători. Este vorba despre Filimon şi Gălan, de la Şag, Stancu de la ASU 

Poli Timişoara şi Centea de la Ghiroda. „Ne-am adus jucători noi, fiindcă obiectivul ce-l avem, 
dorim să îl şi realizăm”, a declarat Călin Mada, secundul dumbrăviţenilor.

A zászló és a címer
A m a g y a r 

zászló és 
címer napja mindöss-
ze 3 éve hivatalos 
emléknap. 2014 de-
cember 16-án fogadta 
el az Országgyűlés a 
javaslatot, az 1848-as 
XXI. törvénycikk el-
fogadására emlékezve, 
amely kötelezővé te-
tte nemzeti ünnepek 
alkalmával a magyar 
zászló kihelyezését 

közintézményekre illetve hajókra.
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Pagină realizată de Ada MAxIM

Un pas înainte pentru comuna Măureni

Comuna Măureni continuă pașii făcuți 
spre modernizare, spune primarul Brian 

Filimon. „Cu bucurie, vă anunțăm că, în cadrul 
unei întâlniri de lucru, împreună cu reprezentanții 

RDS&RCS, s-a stabilit demararea lucrărilor la 
rețeaua de televiziune și internet prin fibră opti-
că în localitățile Măureni și Șoșdea. RDS&RCS 
ne-a asigurat că vom avea un serviciu de calita-

te, la un preț foarte bun pentru cetățenii noștri. 
Așadar, încă un obiectiv dorit este aproape de a 
fi realizat”, a explicat edilul pe pagina sa de Fa-
cebook.

Expoziţie inedită la Măureni

La mijlocul lu-
nii trecute, 

Asociația Crescătorilor 
de Păsări și animale 
mici de rasă Măureni a 
organizat prima ediție 
a unei expoziții locale 
de iepuri, porumbei și 
păsări de curte, acțiune 
derulată cu sprijinul 
Primăriei și Consiliului Local Măureni, pe parcursul a nu mai puțin de 
trei zile, la Căminul Cultural din localitate. Au participat asociațiile „Fa-
una Cărășană” Caraș-Severin, „Șumigul” din Gătaia și Asociația „Nako” 
din Sânnicolau Mare, promotorul acestei inițiative fiind Constantin Stir, 
președintele Asociației Crescătorilor de Păsări și animale mici de rasă 
Măureni. „Un nume important în organizarea primei ediții a acestei 
expoziții este cel al primarului de Măureni, Brian Filimon, care încă de 
la primele discuții și-a manifestat sprijinul atât pentru crearea asociației, 
cât și pentru ceea ce s-a concretizat în aceste zile. Domnul Filimon ne-a 
promis sprijinul și pentru găsirea cu chirie a unui spațiu în care să ne 
desfășurăm activitatea și în care să ne depozităm materialele necesare”, 
a arătat Constantin Stir.

veşti bune în problema curentului electric

Brian Filimon, 
edilul comunei 

Măureni, sesiza încă 
din toamna anului tre-
cut că rețeaua electrică 
din zonă este una slabă 
și învechită, iar la prima 
adiere de vânt cetățenii 
rămâneau fără curent. 
De altfel, luna trecută, 

după o întâlnire cu reprezentanții ENEL, care a avut loc la Prefectura 
Caraș-Severin, edilul anunța chiar intenția de a organiza un miting pen-
tru a atrage atenția asupra acestei situații problematice. Ulterior, a avut 
loc o altă întâlnire, de această dată la sediul Primăriei Măureni, cerută de 
reprezentanții companiei de electricitate, o discuție constructivă, spune 
edilul. „Ne pregătim pentru investiții, ne-au fost promise aceste lucruri, 
iar problemele de zi cu zi vor fi rezolvate fiecare în parte. Vor încerca să 
remedieze acele cârpeli până la investiția pe termen mai lung, în condiții 
mult mai bune și de durată. Mai este până la rezolvare, deoarece e foarte 
mult de muncă, însă avem garanția că în 2019 suntem incluși în proiectul 
de investiții al ENEL. Până atunci este nevoie de intervenții rapide, de-
oarece mai sunt șocuri scurte, probleme în întreaga zonă, și le suportăm 
și noi, din păcate. Sperăm în îmbunătățiri!”, a declarat primarul Brian 
Filimon.

Primăria Măureni îi anunță pe cetățenii 
comunei că, începând cu luna ianu-

arie, ca urmare a Ordinului 448/2017, s-a 
schimbat nomenclatura stradală și numerotarea 
imobilelor (nume de stradă și numere de casă 
noi). Modificarea este obligatorie pentru toa-
te localitățile ce nu au un astfel de sistem de 

denumiri și numerotare. Acest lucru nu impli-
că costuri suplimentare și nu necesită un efort 
suplimenar din partea cetățenilor. Modificările 
se vor opera automat în cartea funciară. Do-
cumentele de identitate se vor schimba la mo-
mentul la care consideră cetățenii, iar pentru 
a asigura concordanța dintre vechea adresă și 

noua adresă (la nevoie), primăria eliberează un 
document în acest sens, gratuit. „Între timp, s-a 
inițiat procedura pentru achiziția tăblițelor cu 
denumirea străzilor și noile numere de casă. 
Pentru informații suplimentare vă așteptăm 
la sediul primăriei”, precizează reprezentanții 
administrației locale.

Denumiri şi numerotări noi pentru străzile comunei

Poliţiştii vă informează!

Nimeni nu-şi doreşte să-şi găsească auto-
turismul spart, cu încuietorile distruse 

sau cu bunuri lipsă din acesta. Pentru a preveni 
astfel de situații neplăcute, luați măsuri de preca-
uţie, vă recomandă polițiștii. Potrivit oamenilor 
legii, trebuie să eliminaţi pe cât posibil tentaţia! 
Să nu lăsaţi în autoturism bunuri de valoare (genţi, 
serviete, portofele, telefoane mobile, sisteme de 
navigaţie GPS), care să-i atragă pe hoţi. Portie-
rele autoturismului trebuie încuiate, chiar dacă 

lipsiți doar câteva minute, iar actele nu trebuie 
lăsate în maşină. Închideți complet toate geamu-
rile. Instalaţi un sistem de alarmă pe autoturism, 
fiind folositor şi împotriva furtului mașinii.

Dacă totuși se întâmplă să aveți parte de o ast-
fel de situație neplăcută, în care ați găsit mașina 
spartă, primul lucru pe care trebuie să îl faceți 
este să sunați la Poliție. Nu atingeți autoturis-
mul, pentru a nu distruge eventuale probe ce-i 
pot conduce pe polițiști către autor.
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Eminescu - omul, poetul sufletului românesc   

Prin amabilitatea 
domnului prof. 

univ. dr. Pantea Cheie Io-
sif, a domnului prof. uni-
versitar dr. Țâra Vasile și a 
domnului Horia Gligor, în 
partea a doua a lunii trecu-
te, profesorii și elevii de la 
Școala Gimnazială Voiteg 
au aflat date noi, unele ne-
ştiute încă despre viata şi 
opera poetului nepereche 
Mihai Eminescu, la împli-

nirea a 168 de ani de la nașterea ,,Luceafărului 
poeziei românești”.

Acțiunea a fost  organizată de Asociația pentru 
Cultură şi Tradiţie „ASOCULT” reprezentată de 
doamna Carmen Cazan, având alături pe domnul 
prof. univ. dr. Emil Cazan  și Școala Gimnazială 
din Voiteg.

A fost o zi frumoasă, cu momente înălțătoare 
în care s-au reunit  oameni cu dragoste de Emi-
nescu. Despre „luceafărul” culturii românești  s-a 
scris şi încă se va mai scrie, dar niciodată nu va fi 
îndeajuns. Viaţa tumultuoasă, alături de geniala-
i operă vor constitui mereu izvoare nesecate de 
inspiraţie pentru cei atraşi de mitul eminescian, 
doritori să-i pătrundă tainele adânci.

,,Sperăm că am dăruit un crâmpei de ferici-
re şi linişte sufletească, în fond, nu contează cât 
dăruieşti, ci cât de multă dragoste pui în ceea ce 

dăruieşti, iar noi, organizatorii, am făcut totul cu 
dragoste”, ne-a declarant doamna Carmen Cazan, 
la capătul întâlnirii.

Iar noi, Școala Gimnazială din comuna Voi-
teg, vă mulţumim respectuos pentru momentele 
de neuitat, domnilor profesori, și pentru că sunteţi 
atât de bogați în Eminescu, invitându-vă anual să 
ne troieniţi memoria cu nesfârșite aduceri amin-
te despre cel care a ,,cântat” atât de dulce limba 
românească și a iubit cu foc nestins sângele din 
care a răsărit.

Despre cel pe care nici Emil Cioran, gândito-
rul care şi-a renegat neamul şi istoria în terme-
nii cei mai severi cu putinţă, nu s-a putut atinge. 
Nu l-a înţeles, dar nu a putut să ridice cuvântul 

împotriva lui. Mai mult, acest denigrator genial 
a făcut, după cum spunea cineva, în faţa lui Emi-
nescu, cea mai smerită reverenţă din literatură 
română, în Schimbarea la față a României: „Tot 
ce s-a creat până acum în România poartă stig-
matul fragmentarului. Afară de Eminescu, totul 
e aproximativ. Nici unul nu ne-am lăudat cu el. 
Căci nu l-am declarat, cu toţii, o excepţie inex-
plicabilă printre noi? Ce a căutat pe aici acel pe 
care şi Budha ar putea fi gelos? Fără Eminescu, 
am fi ştiut că nu putem fi decât esenţial mediocri, 
că nu este ieşire din noi înşine, şi ne-am fi adap-
tat perfect condiţiei noastre minore. Suntem prea 
obligaţi faţă de geniul lui şi faţă de turburarea ce 
ne-a vărsat-o în suflet.”

Corcoduºul  orfan

De n-ai fi, maică, astăzi, printre duși,
De nu te-ar țintui în lut o cruce,
Eu m-aș trezi în zori și ți-aș aduce
Un blid de fructe verzi din corcoduș.
 
Să ai să pui acreală pe fierturi,
Un blid de corcodușe acrișoare,
Dar e pustie curtea noastră mare
Și corcodușul pleacă în păduri.
 
În fiecare an el face-un pas
Către păduri care secret îl cheamă,
Că dacă noi nu mai avem o mamă
Orfan și corcodușul a rămas.
 
Și-l simt sălbăticit și de pripas
Cum nici nu mai produce nici o poamă.

Adrian PĂUNESCU

Din raftul bibliotecii noastre Rubrica şcolii

Greşeli frecvente 
în educaţia copiilor preşcolari

Se intensifică anumite probleme cu care se confruntă părinţii. Greşelile frecvente făcute de pă-
rinţi în educarea copiilor sunt:

- Timpul petrecut cu copiii, care de cele mai multe ori este mult prea puţin.
- Alegerea unor persoane fără o educaţie aleasă pentru a sta cu aceştia.
- Încercarea dezvoltării copilului mult peste vârsta acestuia.
- Programul inadecvat sau haotic de: somn, joacă, alte activităţi sociale.
- Diferenţele pe care le pot face între copii: care este mai deştept, mai rapid…

Adevărul din anecdote

La Palatul Victoria se oprește badea Ion cu bicicle-
ta, o reazemă de gard și începe să privească în jur.

Un gardian se apropie de el și îi spune politicos:
– Bade, ia, te rog, bicicleta de-aici că vine domnul 

prim-ministru, vin miniștrii…
– No, răspunde senin bătrânul, că nu-i bai, i-am pus 

lacăt!
Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FoGAŞ

De la biroul nostru social

Începând cu 1 ianuarie se aplică trecerea contribuțiilor sociale de la angajator la salariat. 
Contribuțiile de asigurări sociale (CAS) vor fi de 25%, iar cele de sănătate (CASS) de 10%. 

Angajatorii mai plătesc doar o contribuție asigurătoare pentru muncă, de 2,25%.
În ceea ce privește persoanele fizice care realizează venituri lunare din activităţi independente sub 

nivelul salariului minim brut pe ţară, de 1.900 de lei, acestea nu au obligaţia să plătească CAS și CASS, 
însă vor putea opta pentru plata contribuţiei, în aceleaşi condiţii prevăzute pentru cei care au obligaţia 
plăţii contribuţiei.

Nu uitaţi!
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Din albumul comunei

Ioan MICURESCU - Primar al comunei Bata

Mă întorc de pe 
„Luntrășească”, din 

pădurile Săvârșinului, de la 
casa de vacanță a colegului 
meu, Vasile Todi, îndreptân-
du-ne amândoi spre Bata. Ne 
oprim o clipă în dreptul pala-
tului regal, privind cum prin 
parcul castelului trece singu-
rătatea în pelerină ruginie. 
S-a stins fără izbânzi regale  

și această familie tristă...
Intrăm în Bata, ieșind cu bucurie din tristețea 

regală. O tristețe, fie ea și princiară, tot tristețe 
rămâne. Bata e optimistă. Aici oamenii poartă în 
ochi prietenii zâmbind nemuritoare. Între consăte-
nii săi, îl întâlnim pe domnul primar Ioan Micures-
cu, cel eternizat de doamna sa între copertele unei 
excepționale cărți, carte care ar trebui reeditată 
pentru că tot mai mulți colegi ai domnului primar 
,și nu numai ei, o cer pentru lectură. E un personaj 
acest edil cu atâția prieteni. Acest om iubitor de 
oameni, de pușcă și pădure căruia, gândindu-mă 
că-i vor plăcea, îi dăruiesc aceste patru versuri: 
„O frescă luminoasă și dulce primăvara, / Un 
mare triptic vara și toamna un panou, / În friză 
de zăpadă schimbată iarna iară, / Pădurea e de-a 
pururi același – alt tablou.”

Știu, știu, știu, vă grăbiți, trebuie să plecați la 
București, comuna are nevoie de fonduri pentru a 

se dezvolta, iar dumneavoastră știți bine că banii...
4Da, Roxana, „banii nu se fac așa... / stând la 

cârciumă și-a bea”. Uite, mi-ai adus aminte acest 
frumos vers popular, atât de necesar de înțeles, 
mai ales de către tinerii de azi ai României. Da, 
plec la București, iar despre ce voi face acolo îți 
voi povesti la întoarcere.

Însoțit de etica vânătorească ce vă caracteri-
zează, veți izbândi.

4Măi, tu mă stârnești la vorbă.
Pentru asta am bătut atâta drum. Și îl voi mai 

bate și peste câteva luni, când veți saluta, zâm-
bind, o nouă zi aniversară.

4Ei, va fi o vârstă la care trebuie să mă gân-
desc la... cum să spun?

Nu știu.
4La pasul în spate, draga mea.
Dumneavoastră nu faceți pas în spate.
4Atunci lateral. Să lăsăm pe altcineva în loc. 

Și așa cum mă gândesc pentru vânătoare, mă 
gândesc și pentru administrația locală. Roxana, 
așa cum un chirurg trebuie să-și  pregătească o 
echipa de medici, tot astfel și noi, cei care lucrăm 
în administrație, trebuie să creștem oameni. Oa-
meni care să gândească astfel încât orice reali-
zare pe care o fac în administrație pentru comu-
na ori orașul lor să le aducă aceea satisfacție de 
parcă ar fi a lor, de parcă ar fi în interesul casei 
lor. Pentru că, atunci când administrezi destinul 
unei comune, acea așezare trebuie să reprezinte 

casa ta.
Aveți o vastă experiență administrativă, sunteți 

un iubit primar de oamenii comunei și o persona-
litate respectată dincolo de hotarele ei.

4Exagerezi.
Deloc. Este suficient să stai ca simplu spec-

tator la Bata la «Festivalul Vânătorilor», urmă-
rind personalitățile care sunt prezente, pentru ați 
da seama de ceea ce înseamnă Ioan Micurescu, 
între și dincolo de hotarele comunei sale. Și voi 
aduce în acest număr de ziar, în susținerea a ceea 
ce am spus, un scurt dialog al meu, cu o persona-
litate județeană prezentă la Bata. Dar, revenind, 
vreau să aflu, pentru tinerii edili aflați la început 
de drum, ce înseamnă acel «ceva» care asigură 
succesul și prețuirea unui primar?

4Draga mea, nu există pe mapamond un 
om, fie el primar sau șef de stat, care să poa-
tă mulțumi pe toată lumea. Orice organism 
care emană o hotărâre și prin acea hotărâre 
mulțumește mai mult de jumătate din subiecți, 
este un organism viabil. Este un organism legi-
tim. Dar să mulțumească pe toți nu se poate! Si-
gur, există măsuri nepopulare, există momente 
în destinul unui conducător când trebuie să apli-
ce acele măsuri nepopulare, dar ele, dacă sunt 
drepte, peste timp vor aduce recunoștință deci-
dentului.

Domnule primar, vă mulțumesc.
4Și eu îți mulțumesc.

Atunci când administrezi destinul unei comune, acea aºezare trebuie sã reprezinte casa ta 

Conform unei Ordonanțe de Urgență adoptată 
pe 31 ianuarie de către Guvernul României, 

„Formularul 600” va putea fi depus până la data de 
15 aprilie, fiind prelungit termenul inițial.

Fermierii persoane fizice, care în anul 2017 au 
obtinut venituri din activități agricole impuse pe 
bază de normă de venit, vor trebui să completeze 
„Declarația 600”, doar dacă norma de venit obținută 
depășește plafonul de 22.800 lei, însă au obligația să 
plătească doar CASS-ul.

Fermierii care refuză să depună „Formularul 
600” sau care îl depun mai târziu de data limită, de15 aprilie, riscă amenzi de la 500 la 1.000 de lei.

 Sancțiunea se aplică atât fermierilor care execută activități agricole, cât și din silvicultură, piscicul-
tură sau alte asocieri cu persoane juridice.

De la biroul nostru agricol  

 Atenţie fermieri!

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Titi stancu - Vicepreședinte al Consiliului Județean Timiș

Domnule vicepreședin-
te, sunteți prezent, 

astăzi, alături de locuitorii co-
munei Bata, de personalități 
din multe județe, la această 
grandioasă festivitate închi-
nată slujitorilor credincioși ai 
zeiței Diana.

4Am venit cu bucuria 
de a onora invitația domnu-
lui primar al comunei Ioan 

Micurescu. Un om frumos ca raiul răsăritului, 
cum spunea prietenul nostru comun Vasile Todi. 
Domnișoară Roxana, edilul Ioan Micurescu este 
unul din acei primari care scriu, prin fapte, pagini 
de istorie pentru comuna lor.

Vă întreb, cu titlul unei piese a celui mai jucat 

dramaturg din toate timpurile, cum vă place?
4 În primul rând, se vede la tot pasul buna 

organizare a acestui festival. Un festival care 
pentru a putea ajunge la această a X-a ediție a 
avut nevoie de repetate eforturi colosale. „Să 
aduni toată floarea cea vestită” a vânătorilor, a 
personalităților din atâtea domenii de activitate, 
și când spun asta este suficient să rostesc nume-
le domnului academician Ioan Vintilă, ale condu-
cătorilor de județe și nu în ultimul rând ale oame-
nilor politici, nu este la îndemâna oricui. Privește 
și dumneata în jur…

Comuna în care ne aflăm…
4Este o comună pe care și-ar dori-o orice județ. 

O comună în care oamenii, respectând tradițiile, se 
respectă pe ei. O comună bine gospodărită. Nici nu 
se putea altfel cu un asemenea primar!

Care din momentele artistice și nu numai, deru-
late până acum, v-au impresionat?

4 În primul rând cel al primarului. El știe să 
facă un frumos moment artistic și din ridicarea 
unei personalități la rang de „Cavaler al Vână-
toarei”, apoi, desigur, acela al demonstrației de 
vânătoare cu șoim.

Să înțeleg că veți reveni mereu cu plăcere la 
Bata?

4Da, Bata este o așezare în care voi reveni 
mereu cu plăcere.

Vă mulțumesc, domnule vicepreședinte, pentru 
amabilitatea de a sta de vorbă.

4Și eu îți mulțumesc, rugându-te să acorzi și 
Consiliului Județean Timiș dreptul la prezență într-
o pagină a acestui jurnal unic în Banatul nostru.

Bata - 24 septembrie 2017

Ioan Micurescu este unul din acei primari care scriu, prin fapte, pagini de istorie pentru comuna lor

Domnul primar, vorbind oaspeţilor la întâlnirea 
de la Bata cu invitaţi din conducerea judeţului, 

din administraţia locală şi consăteni.
9 februarie 2018
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Adam CSOnTI - Preşedintele Forumului Democrat al Germanilor din România, Filiala Biled

Forumul Demo-
crat al Germani-

lor din România (FDGR) 
a fost înfiinţat după 1989 
şi reprezintă o asociație 
a minorităţii de etnie ger-
mană, recunoscută prin 
Hotărârea Guvernului Ro-
mâniei  din  iunie 2008, ca 

fiind de utilitate publică. Această organizaţie 
are filiale în toate oraşele şi comunele din ţară, 
unde trăiesc germani. Una dintre activităţi-
le forumului este axată pe proiecte sociale de 
într-ajutorare a persoanelor vârstnice aflate 
în nevoi, iar alte proiecte sunt implementate în 
domeniul  cultural. Despre toate aceste activi-
tăţi, am discutat cu Adam Csonti, preşedintele 
Forumului Democrat al Germanilor din Româ-
nia, Filiala Biled.

Domnule Adam Csonti, aveţi un proiect so-
cial pe care îl desfăşuraţi de mulţi ani aici, în 
Biled. Cum reuşiţi? 

4În Biled, avem de multă vreme, încă din 
1994, un proiect axat pe sprijinul persoanelor 
în vârstă și singure. Le ajutăm, fiindcă nu au 
pe nimeni. Avem o stațiune socială pentru ei. 
Prima dată ne-am axat numai pe germani, dar 
acum ne-am extins și îi sprijinim și pe seniorii 
români singuri. Facem aceste activități de 24 
de ani.

Cum îi ajutaţi?
4Printre altele, le oferim 35 de porții de 

hrană caldă zilnic, la ora 12.00. Statul german 
finanțează salariile angajaților și costurile 
cu gazul și cu curentul și cu alte necesități. 
Donații primim și de la foștii bilezeni, nemți, 

plecați în Germania, sunt banii pentru hrană. 
De asemenea, și statul român plătește o par-
te din bani, iar asistații, în funcție de pensie, 
contribuie și ei cu unele sume modice.

Unde preparaţi hrana?
4Aici, în Biled. Două încăperi din fostul 

grajd, unde au fost vacile și caii, au fost re-
novate complet și au fost transformate într-
o bucătărie modernă, utilată cu toate cele 
necesare preparării hranei, în cele mai bune 
condiții de igienă. A fost mult de muncă, dar 
a meritat. Acum, avem un loc ideal unde să se 
pregătească mâncarea pentru asistați. Este 
spațiul nostru, e proprietatea Forului Ger-
man.

Şi pe cultural, aveţi un foarte important pro-
iect!

4Da, așa este. Avem un muzeu despre is-
toria Biledului și a șvabilor, cu multe fotogra-
fii și cu obiecte vechi. Se găsesc vestigii și ima-
gini despre istoria comunei, despre venirea 
șvabilor în Banat, despre marile personalități 
care au marcat Timișoara și Timișul: Eugeniu 
de Savoya sau împărăteasa Maria Tereza. 
Proiectul a fost realizat cu sprijinul nemților 
bilezeni care au plecat din comună în Germa-
nia. Ei sunt acolo, iar eu sunt aici, în Biled, și 
ținem legătura, pentru toate programele ce 
le organizăm. Așa funcționăm foarte bine. 
Sprijinul lor este foarte important. Germanii 
din Biled și-au înființat o asociație în Germa-
nia, iar noi colaborăm cu ei în proiecte. Sigur 
că avem o relație foarte bună cu domnul pri-

mar Cristian David și avem tot sprijinul atunci 
când avem nevoie. 

De ce aţi înfiinţat acest muzeu?
4Muzeul este foarte important pentru 

trecutul nostru. Atunci când vin germanii în 
vizită aici cu copiii, le arătăm istoria noastră. 
Muzeul are un rol foarte mare în acest sens. 
În muzeu se găsește istoria Biledului în ima-
gini sau în exponate, de la nașterea localității, 
până în prezent. De exemplu, în 1940 erau în 
Biled 56 de tractoare. Nicio localitate nu mai 
dispunea de asemenea utilare, în acea vreme, 
cu care se lucra în agricultură. E o informație 
foarte importantă, iar muzeul o păstrează. 
În perioada interbelică, băieții paorilor de la 
Biled au urmat școală agricolă. Au avut pre-
gătire de specialitate. Nu mai practicau agri-
cultura după sfatul părinților sau al bunicilor. 
Pe atunci, avem dovezi în muzeu, Biledul era 
foarte dezvoltat. În 1929, era club de tenis în 
Biled. Muzeul nostru arată acest fapt.

Domnule Csonti, înainte se ţinea aici cele-
bra sărbătoare nemţească Kirwai. Cum se mai 
marchează aceasta acum?

4Înainte era kirwaiul, care era estențială 
pentru germanii din Biled, dar acum etnia s-a 
micșorat, mai suntem 70 în comună. Așa că 
nu mai merită să facem kirwaiul, ca altădată, 
și aceasta a fost transformată în Zilele Biledu-
lui, manifestare care se ține anual, în vară, în 
august. În 2017 s-au marcat 252 de ani de la 
nașterea Biledului. Evenimentul îi atrage pe 
foștii bilezeni nemți să vină aici, să sărbăto-
rească, împreună cu copiii. E un eveniment 
foarte frumos. În 2018, vom marca 253 de 
când a luat ființă comuna Biled.

Avem o relaþie foarte bunã cu domnul primar
 Cristian David ºi avem tot sprijinul domniei sale

Noi investiţii pentru comuna Biled din fonduri nerambursabile,
începând cu anul 2018

Amintim din începutul ma-
terialului nostru că, în anul 

2017, Primăria Biled, condusă de tâ-
nărul edil Cristian David, PSD Timiş, 
a semnat trei contracte de finanțare 
pe Programul Național de Dezvolta-
re Rurală pentru comună, în valoa-
re de 3 milioane euro, reprezentând 
investiția de canalizare cu stație de 
epurare în comuna Biled, extinderea 

de rețea alimentare cu apă potabilă şi construirea drumului de exploatare 
agricolă.

În dialogul cu domnul primar, domnia sa ne-a mai spus că: „În plus, 
la data de 1 februarie 2018, am semnat alte două contracte de finanțare 
cu Ministerul Dezvoltării Regionale și Administrației Publice în valoare 
de 17.708, 615 lei, reprezentând extinderea rețelei de apă uzată în Bi-
led și reabilitarea, modernizarea și dotarea Școlii Gimnaziale, în valoare 
de 3.239.091,05 lei. Aceste proiecte se vor derula pe parcursul următor, 
după ce vor fi efectuate procedurile legale, începând cu anul 2018.”

Pagină realizată de Gheorghe MIRoN



13. februarie

 oaia 
de Deta

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Depinde doar de noi, de cetăţenii din Deta, cum vom gestiona 
procesul de colectare selectivă a deşeurilor!

Petru RoMAN, primarul oraşului Deta

Unul din princi-
palele obiec-

tivele ale autorităţilor 
publice locale este 
asigurarea unui mediu 
de viaţă corespunză-
tor pentru toţi cetă-
ţenii oraşului. Astfel, 
din luna februarie a 
început activitatea de 
colectare şi depozitare 

selectivă a deşeurilor în oraşul Deta, fiind de-
semnat pentru colectarea şi transportul deşeu-
rilor municipal, pentru Zona 3 Deta, operatorul 
unic Asocierea Brai-Cata S.R.L – Libro Events 
S.R.L. În această perioadă se lucrează pentru 

încheierea contractelor şi dotarea populaţiei şi 
societăţilor cu recipienţi pentru colectarea selec-
tivă a deşeurilor reziduale şi a celor reciclabile. 
Asemenea orașelor civilizate din Europa, prin 
colectarea selectivă a deșeurilor, Deta va contri-
bui la păstrarea unui mediu mai curat, consideră 
edilul orașului. „Colectarea selectivă este una 
dintre etapele reciclării, alături de separarea şi 
procesarea unora dintre componentele deşeuri-
lor, în vederea transformării lor în produse utile. 
Am putea spune că este cea mai importantă eta-
pă a reciclării deșeurilor, pentru că, în absența 
acestui proces, toate celălalte etape rămân fără 
sens. Aproape toate materialele care intră în 
compoziţia deşeurilor: hârtia, sticla, ambalajele 
din plastic sau cutiile metalice pot face obiectul 

unui proces de reciclare. Colectarea selectivă a 
deşeurilor este soluţia la îndemâna tuturor şi pre-
supune depozitarea deşeurilor în locuri special 
amenajate în vederea reciclării. Prin contractul 
semnat de Primărie, punem la dispoziția locuito-
rilor posibilitatea de a colecta selectiv deșeurile. 
De acum încolo depinde doar de noi, de cetățenii 
din Deta, cum vom gestiona acest proces. Prin 
colectarea selectivă a deșeurilor economisim 
energia, reducem poluarea, scădem cantitatea de 
gunoi și conservăm resursele naturale. De aceea, 
este foarte important să acordăm atenția cuveni-
tă acestui program extrem de important pentru 
comunitatea noastră”, a explicat primarul Petru 
Roman.

Sfârşit de an cu activităţi deosebite, la Liceul Tehnologic din Deta

Elevii Liceului Tehnologic „Sf. Nicolae” din 
Deta au participat cu entuziasm și în prima 

lună a anului la diverse activități educaționale. 
Reveniți din vacanța de iarnă cu forțe proaspete, 
elevii au sărbătorit ziua marelui poet național – 
Mihai Eminescu, prin recitarea unor poezii tema-
tice, realizarea unor prezentări și ascultarea unor 
interviuri ce aparțin personalităților marcante ale 
literaturii noastre cu privire la viața și opera emi-
nesciană. Această activitate a contribuit la cultiva-
rea unei atitudini pozitive față de valorile litera-
turii noastre, față de lectură și față de necesitatea 
îmbogățirii universului cultural al fiecăruia. În 
același timp, este de remarcat spectacolul organi-
zat cu ocazia zilei de 24 ianuarie de către doamnele 
profesoare Lenuța Galamboș, Nicuța Spătăreanu 
și Anca Luminița Eftenie. Pe lângă interpretarea 
piesei de teatru „Moș Ion Roată și Unirea”, elevii 
au recitat poezii, au cântat și au prezentat istoricul 
acestei importante zile. Activitatea a avut în vedere 

cultivarea plăcerii de a citi a elevilor, stimularea 
gândirii lor autonome, reflexive și critice, precum 
și formarea unor reprezentări culturale privind 
evoluția și valorile țării noastre.

De un succes neașteptat în rândul școlarilor s-a 
bucurat și activitatea de educație pietonală, orga-
nizată de doamnele profesoare Dana Orșoș și Ca-

melia Drilă pentru elevii din clasa a doua. Astfel, 
copiii s-au familiarizat cu semnele de circulație, 
regulile de respectat în calitate de pietoni, dar și 
cu modul în care este necesar să se protejeze în 
momentul în care circulă cu bicicletele pe drumuri 
publice. De departe, atracția acestei întâlniri a fost 
mașina de curse, a cărei componență și mod de 
utilizare a fost prezentat de către domnul instruc-
tor auto specializat Eduard Konig, la final, școlarii 
primind câte un „permis de pieton” din partea or-
ganizatorilor. 

Atât pentru elevi, cât și pentru cadrele didactice, 
sfârșitul lunii ianuarie a adus un moment de bilanț 
ce ține de încheierea semestrului. Această perioa-
dă de cinci luni a trecut repede, încărcată fiind de 
activități, concursuri și parteneriate. Veștile bune 
nu au încetat niciodată să ne bată la ușă, semn că 
performanțele noastre cresc proporțional cu efortul 
depus. În speranța unui semestru următor prolific, 
urăm elevilor și profesorilor noștri multă putere 
de muncă și cel puțin la fel de multe performanțe 
până la sfârșitul anului școlar.

Prof. Cristina vâLCEA

Bugetul de venituri 
şi cheltuieli, dezbătut de 

administraţia locală

Primarul orașului Deta, Petru Roman, 
a initiat, la începutul lunii februarie, 

proiectul de hotărâre privind aprobarea buge-
tului de venituri și cheltuieli pentru anul 2018. 
Întreaga documentație a fost afișată la sediul 
Primariei și pe site-ul instituției, la secțiunea - 
buget local, iar cetățenii interesați au putut tri-
mite propuneri, sugestii și opinii în scris, până 
la data de 6 februarie, când a avut loc dezbate-
rea publică a proiectului de hotărâre, în sala de 
ședințe a Primăriei Deta. Despre sumele aloca-
te planurilor pentru acest an vă vom vorbi, mai 
pe larg, în numărul următor.

Cupa „Mihai Mărgineanţu” de fotbal de sală, o nouă ediţie

Ca în fiecare an, echipele de fotbal de sală și 
publicul amator de competiții sportive s-au 

reunit la binecunoscuta Cupă „Mihai Mărgineanțu”, 
eveniment organizat cu sprijinul Consiliului Local 
și al Primăriei Deta. Cea mai recentă ediţie a avut 
loc în perioada 10 – 11 februarie, la Sala de sport 
a oraşului Deta. Pe parcursul celor două zile de 
meciuri şi-au măsurat forţele mai multe echipe de 
fotbal la sală, într-o atmosferă dominată de fairplay 
şi respect față de adversarii sportivi, și în aplauze-
le publicului numeros care a fost alături de jucători 
pe parcursul desfăşurării concursului. Competiția 
poartă numele regretatului profesor de sport din 
Deta, cel care și-a dedicat cariera activității sportive 
în cadrul şcolii din oraş. Dezvoltarea fotbalului în sală își are originile în anul 1930, la Montevideo, Uru-
guay. Meritele pentru crearea acestui sport îi aparțin lui Juan Carlos Ceriani, cel care a a pus bazele unei 
forme de fotbal care să poată fi jucată atât afară, cât şi în sală.

Pagină realizată de Diana MIHAI
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 oaia de 
Topolovãþu Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ovidiu DOȚA - primarul comunei Topolovățu Mare

Înainte de a intra în 
comuna Topolovăț, 

privesc de o parte și de alta 
a drumului câmpurile adân-
cite în zodia lui Făurar. În 
înălțimi, norii au forma unor 
bătrâni adânciți în dezle-
garea runelor tăcerii. Mă 
apropii de primărie, un copil 
scrijelește, în joacă, semne 
dintr-un alfabet neștiut în 

pământul reavăn.  Acum el se află în cel mai frumos 
anotimp din existența terestră a omului. Când va 
afla că anotimpurile omului nu revin niciodată, ziua 
de azi va fi, pentru el, o amintire frumoasă.

Pe domnul profesor Ovidiu Doța, edilul comu-
nei, îl întâlnesc în holul de la intrare. Politicos, 
ca orice dascăl, mă îmbie cu o cafea. Primesc. Și 
dânsul primește să stăm de vorbă. Nu mult, pentru 
că se grăbește să plece la București, dar destul cât 
să aflu date noi și interesante.

Domnule primar, ne revedem, chiar dacă pe 
grabă, și am o bănuială că aveți a-mi mărturisi 
anumite bucurii. Mă înșel?

4Nu, sunt bucuros pentru obiectivele pen-
tru care am obținut finanțare în anul 2017. Sincer 
sunt bucuros.

În valoare de câți lei?
4În valoare de aproximativ 5 milioane de 

euro, și lucrările vor începe anul acesta.

Dacă îmi aduc bine aminte, la sfârșitul anului 
trecut, îmi spuneați, la telefon, că așteptați o veste 
„bogată”. A sosit vestea aceea?

4Da, ai memorie bună, de dăscăliță, da, a so-
sit. În ultimele zile din anul ce tocmai s-a încheiat 
am primit vestea cea bună că ni s-a mai aprobat 
un milion de euro pentru asfaltări în Topolovățu 
Mare și Șuștra.

La ce  proiect?
4În baza unui proiect la submăsura 7.2 In-

vestiții în crearea și modernizarea infrastructurii 
de bază la scară mică.

Putem vorbi de un bun început de an.
4Da, este un bun început de an, aceasta 

însemnând, cum spuneam și în gazeta noastră 
locală, că vom demara mai multe lucrări deoda-
tă, comuna noastră devenind, putem spune pe 
drept cuvânt, un șantier.

Rezumăm?
4În rezumat, să consemnăm lucrările de an-

vergură ce vor porni anul acesta.
Păi să le consemnăm!
4Vom începe canalizarea la Topolovățu 

Mare - constructorul propunându-ne scurtarea 
termenului de execuție de la trei ani la un an…

O performanță, într-o țară în care lucrările se 
întind pe durata a multor legislaturi.

4Apoi ne vom preocupa de podul aflat peste 
Bega de la Ictar-Budinți, vom moderniza drumul co-
munal DC77 spre Cralovăț (6 km) și străzile din sat.

Aștept ca profesorul Ovidiu Doța, azi primar 
să-mi vorbească și despre școală.

4Fără îndoială, școala are un loc aparte în ini-
ma mea, în consecință vom începe construirea 
unei clădiri având ca destinație un „Afterschool” 
în curtea Școlii Gimnaziale din Topolovățu Mare, 
vom continua cu modernizarea și dotarea cămi-
nelor culturale din Topolovățu Mare, Șuștra și Io-
sifalău și nu în ultimul rând să modernizăm și să 
dotăm școala și  grădinița din Ictar-Budinți.

La capitolul achiziții?
4Intenționăm achiziționarea unui buldoex-

cavator.
Cu distribuția de gaz, ce se aude?
4Lucruri bune și pe acest palier. Ne aflăm în 

faza de elaborarea a studiului de fezabilitate pri-
vind înființarea distribuției de gaze naturale. Dar 
pe lângă aceste lucrări de amploare, vom dema-
ra și alte lucrări de importanță locală.

Cum ar fi?
4Construcția unei capele la cimitirul din To-

polovățu Mare, continuarea lucrărilor de moder-
nizare a grădiniței din Topolovățu Mare, amena-
jarea unui loc de joacă pentru copii pe terenul 
din spatele grădiniței, amenajarea pieței agro-
alimentare și a celei de animale și altele.

Domnule primar, până voi afla care sunt „și al-
tele”, vă mulțumesc pentru amabilitatea de a mă 
primi atât de… colegial.

4Cu bucurie.

Ni s-a mai aprobat un milion de euro pentru asfaltãri în Topolovãþu Mare ºi ªuºtra

Cetăţeni de onoare ai comunei noastre

Ioan viorel BoLDUREANU

Ioan Viorel 
B o l d u r e a -

nu s-a născut la 12 
februarie 1950, în 
comuna Topolovă-
ţu Mare. Cunoscutul 
prozator şi etnolog 
este fiul Vioricăi - 
născută Dragosin - şi 

al lui Ioan Boldureanu, ţărani. Liceul l-a absolvit 
la Lugoj în anul 1969, urmează apoi „Facultatea 
de Filologie” la Timişoara (1973) şi „Facultatea de 

Filosofie” la Cluj Napoca (1980).
În anul 1985, își susține doctoratul în filologie 

cu teza „Folcloristica bănăţeană şi ideologia Şcolii 
Ardelene”.

Domnul professor Ioan Viorel Boldureanu a de-
butat editorial cu literatură în volumul colectiv „Po-
vestiri de la marginea câmpiei”, apărut în anul 1984.

 Adept al realismului oniric, scriitorul împleteşte 
în proza sa fantasticul cu realismul, până la suprapu-
nerea celor două coordonate. Perceperea realităţii se 
face preponderent prin prisma mitului, a legendaru-
lui care domină şi organizează comunitatea sătească. 

Aceeaşi perspectivă, caracterizând prozele de debut, 
este imprimată şi romanului „Casa şi memoria lui 
Avram Procator”,  apărut în anul 1999.

Din 1990 Ioan Viorel Boldureanu este cadru di-
dactic la Facultatea de Litere, Filosofie şi Istorie a 
Universităţii de Vest din Timişoara. 

La sfârșitul anului trecut, Senatul Uniunii 
Jurnaliștilor din Banatul Istoric, l-a propunerea 
domnului Vasile Todi, a hotărât, în unanimitate, ca 
domnului profesor Ioan Viorel Boldureanu să i se 
acorde cea mai înaltă distincție a Uniunii: Diploma 
de excelență cu Plachetă.

Din Iosifalău în Dakota de Nord

Iosifalăul avea la sfârşitul secolul al XIX-
lea o fanfară şi un cor, formaţii renumite în 

comunităţile şvăbeşti din zona Lugojului. Numai 
că, în anul 1890, mare parte dintre membrii corului 
bărbătesc din Iosifalău au emigrat în America de 
Nord. Fuseseră momiţi prin pliante distribuite în 
Banat de căile ferate americane, din care localnicii 
au putut afla ce facilităţi acordă emigranţilor sta-
tul Dakota de Nord. Şvabii cântăreţi din Iosifalău 
se stabilesc în orăşelul Lefor din Dakota de Nord, 
acolo unde exista deja o comunitate formată din 
emigranţi maghiari şi germani proveniţi din Bana-
tul de pustă, din Bacova, Niţchidorf, Seceani, Do-
laţ, Blumenthal – Maşlocul de azi - şi Ernsthausen 
aflat în Serbia.

 În speranţa unei grabnice îmbogăţiri, paorii din 
Iosifalău au botezat oraşul Lefor „Schnellreich”  
numele însemnând „Înavuţire rapidă”. Obişnuiţi 

de acasă cu activitatea muzicală de la Kirchweih 
sau de la alte sărbători, mai mulţi emigranţi bănă-
ţeni vor întemeia aici mici fanfare, aşa cum a fost 
şi formaţia Lefor Band, în care dominau instru-
mentele de suflat.

Muzicanţii bănăţeni au cântat la biserică, de 
sărbători sau în localurile frecventate de emigranţi 
şvabi şi maghiari din Banat. Cântau din plăcere, 
cântau pe mâncare, băutură sau melşpais (prăjituri 
și dulciuri).

John Lefor Jr. a organizat trei formaţii. Lefor 
Band No. 1 s-a înfiinţat în 1905 şi a avut opt mem-
bri. Lefor Band No. 2 (The Lefor Band Dance) for-
mată din 18 instrumentişti foarte tineri a început să 
performeze în anul 1918. Între anii 1920 şi 1930, 
ei au cântat în special valsuri şi polca. Lefor Band 
No.3 (formată tot din 18 muzicanţi) a început să 
cânte în 1934. Muzicienii primeau fiecare câte doi 
dolari pentru a cânta toată după-amiaza, ba chiar 
până târziu, în noapte. În anii' 40 au acceptat să 
primească câte cinci dolari pe melodie, ceea ce nu 
era puţin lucru pe atunci.

Pagină realizată de  Roxana FURDEAN
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 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Ioan Cristian CARDAȘ - Primarul comunei Victor Vlad Delamarina

Pentru că nu am 
velietăți de-a ajun-

ge înaintea celor din jur, 
aștept, la intrarea în co-
muna Victor Vlad Delama-
rina, întoarcerea colegului 
meu Vasile Todi, cel care 
îmi va repeta, fără îndo-
ială, aceeași convingere: 
„Roxana, V.V. Delamarina, 
face parte din acele așezări 

omenești, în care, ca-ntr-o columnă suplă din 
oglinzi, se reflectă sufletul oamenilor săi.” Și nu 
e deloc departe de adevăr. Comuna, care poartă 
numele poetului bănățean, este frumoasă și îngri-
jită ca o grădină de lângă casă. Domnul primar 
Ioan Cristian Cardaș continuă aici, prin activita-
tea sa neobosită, munca omului alături de care a 
muncit și s-a format ca primar: Ioan Sima. Doi 
oameni, două personalități, model de înțelegere 
și bună colaborare.

Domnule primar, ori de cîte ori vin în comu-
na dumneavoastră, înainte de a poposi la sediul 
primăriei, trec, cu plăcere, prin satele comunei și 
mereu remarc fapte noi.

4Ai fost la Herendești.
De unde știți?
4Te-am văzut plimbându-te, la pas, pe tere-

nul de sport.
E nou!
4Nou-nouț.
Așa de repede?
4Da, l-am început în anul care a trecut și 

tot atunci l-am și gătat. Pe terenul nivelat și în-
grădit am pus gazon sintetic și, bineînțeles, am 
montat și lămpile pentru instalația de nocturnă. 
Cred că pentru toți tinerii și nu numai, acest loc 
de desfășurare a diverselor activități sportive 
va fi un loc de maximă atracție. Mai ales în ano-
timpurile calde. Îmi doresc ca această investiție 
să fie un mod eficient de a atrage, mai ales ele-
vii, din apropierea calculatorului în perimetrul 
spațiului sportiv.

Domnule primar, dacă tot m-ați văzut plim-
bându-mă pe gazon, trebuie să vă spun că am ră-
mas plăcut surprinsă de calitatea acestuia.

4Gazonul a fost adus tocmai din Olanda!
Din Olanda la Herendești!
4Vezi ce mică e lumea, Roxana?
Ca și viața, domnule primar. Viața e scurtă și 

lumea e mică. Ce dimensiuni are terenul?
4Terenul are 42 de metri lungime și 22 de 

metri lățime.
Îmi puteți spune și prețul?
4Realizarea proiectului și, bineînțeles, exe-

cuția lui ne-au costat 245.000 de lei.
Acești bani fiind...
4De la bugetul local.
Domnule primar, știu că sunteți unul din mem-

brii fondatori ai Asociației Primarilor din Bana-
tul Istoric. Ce proiecte are pregătite pentru anul 
viitor această instituție?

4După cum poate cunoști, la prima întâlni-
re din acest an a membrilor săi, întâlnire care 
conform algoritmului va avea loc la Reșița, se 
va schimba, odată cu prezentarea definitivă a 
statutului, numele instituției în „Uniunea Pri-
marilor din Banatul Istoric”, apoi se va stabili 
crearea unor departamente care să vină în aju-
torul administrațiilor. Totodată, se va stabili 
ziua și luna în care va avea loc adunarea gene-
rală a tuturor membrilor săi.

Vă doresc succes!
4Mulțumesc.

 Îmi doresc sã atrag tinerii din faþa calculatorului în perimetrul spaþiului sportiv

Din albumul comunei noastre

Imagine de la vizita Înalpreasfinţitului Părinte Mitropolit 
Ioan al Banatului istoric în comuna noastră.

30 mai 2015

Pentru că tot mai mulți oameni optează să-
și stabilească domiciliul pe raza comunei 

noastre, unii din ei posibili viitori investitori, con-

semnăm că „Primăria comunei V.V. Delamarina” 
oferă tuturor potenţialilor investitori consultanţă, 
suport logistic, suport reprezentare în comunitate 
prin toţi angajaţii instituţiei, plus terenuri, clădiri 
pentru închiriere, concesionare etc.

Comuna V.V. Delamarina are 13.995 ha de te-
ren, din care: agricol – 11.716 ha, din care: tere-
nuri arabile 6.954 ha,  păşuni 2.045 ha, fâneţe 812 
ha, vii 1 ha, livezi 1.904 ha. Și neagricol 2.279 ha, 
din care: păduri 1.722 ha, ape 58 ha, drumuri şi 
căi ferate 291 ha,  curţi şi construcţii 177 ha, teren 
neproductiv 31 ha.

Facilităţi pentru investitori

Ioan SIMA
viceprimar

Cum este corect – patrusprezece, 
paişpe, paisprezece…?

  Rubrica şcolii

Cuvintele din titlul articolului – patruspre-
zece / paişpe / paisprezece, şasesprezece / 

şaişpe / şaisprezece, optisprezece / optâşpe / opt-
sprezece, noosprezece / nouăsprezece – sunt nume-
rale cardinale compuse. Pentru câteva dintre aceste 
numerale, însă, există reguli ortografice şi ortoepi-
ce (de pronunţie), care se constituie în abateri de la 
regula generală şi care trebuie cunoscute, pentru a 
nu greşi. Astfel, se va scrie şi se va pronunţa corect: 
paisprezece (nu patrusprezece /paişpe – prima for-
mă fiind dificil de pronuntat, nerecomandată, iar a 
doua fiind una colocvială, neliterară); şaisprezece 
(nu şasesprezece /şaişpe); În cazul numeralelor 18 
şi 19, formele corecte sunt cele care se supun re-
gulii generale – optsprezece (nu optisprezece /op-
tâşpe), nouăsprezece (nu noosprezece).

În mod similar, când este vorba de numerale-
le ordinale (care indică ordinea obiectelor), se va 
spune corect: al paisprezecelea, al şaisprezecelea, 
al optsprezecelea, al nouăsprezecelea.

Rubrica 
minorităţii noastre ucrainene

După cum este știut, orice comunitate pentru a 
exista, trebuie să se sprijine pe doi piloni: școala 

și sfânta biserică. Școala noastră, la începuturile ei, s-a 
construit dintr-o veche magazie care a fost tot o proprie-
tate a moșierului Husar. La început un învățător preda 
la 7 clase, fiind singurul, pe nume Armigloi Vasile din 
Târgu Jiu, comuna Ciaur.

Odată strămutați în aceste părți, ucrainenii, deși la în-
ceput li s-a interzis să vorbească pe limba ucraineană, ei 
nu și-au uitat credința, obiceiurile, specificul ucrainean, 
aducând cu sine cărți de cult, icoane, nelipsita Psaltire. 

Ucrainenii de aici și-au făcut la început o biserică de 
lemn, nu se știe exact momentul construirii acesteia, dar 

există o consemnare în cărțile de cult potrivit căreia la 1920 deja s-a slujit în Biserică, desigur 
oamenii știind să citească pe slavonă. Această Biserică de lemn a fost înlocuită cu o Biserică nouă, 
din cărămidă datorită meșterilor constructori ai familiei Teslevici, pe la 1975 – 1976, cu hramul 
Acoperământul Maicii Domnului (desigur, pe rit vechi). Tot din anul 1976 datează și pictura ce 
există și azi. În biserica creștină ortodoxă de la Pădureni, credincioșii se roagă în limba ucraineană 
și cea slavonă – bisericească, neavând angajați nici un cântăreț, aceștia prestând voluntar și cu 
jertfă, iar cântarea se face în comun.
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Ion Iacob DAMIAn - primar al comunei Vermeș

Mitropolia Banatu-
lui, ultima sâm-

bătă a lunii ianuarie. În 
dreptul Palatului Mitro-
politan, conducerea Uniu-
nii Primarilor din Banatul 
Istoric, formată din doi 
vicepreședinți aleși din fie-
care județ și de președintele 
acesteia, domnul Titu Bojin, 
a ieșit de la întâlnirea cu 

Înaltpreasfințitul Ioan al Banatului istoric. Profit 
de faptul de-al aștepta pe colegul meu, scriitorul 
Vasile Todi, prezent la întâlnire, pentru a consem-
na un scurt dialog cu domnul primar al comunei 
Vermeș, Ion Iacob Damian.

Domnule primar, vreau să vă mulțumesc pentru 
amabilitatea de a accepta să dialogăm, chiar stra-
dal, la scurt timp după ce, alături de alți colegi, 
vicepreședinți ai «Uniunii Primarilor din Banatul 
Istoric», ați fost primiți la Palatul Mitropolitan din 
Timișoara de Înaltpreasfințitul Ioan Mitropolit al 
Banatului Istoric.

4De către Ioan cel Bun, cum l-a numit, atât 
de frumos, prietenul nostru comun, Vasile Todi.

Cu ce gânduri plecați în această zi din capitala 
Banatului?

4Plec, purtând un profund sentiment de 
recunoștință Înaltpreasfințitului Părinte Mitro-
polit Ioan. Felul în care ne-a primit m-a convins, 

din nou, că destinul spiritual și nu numai, al Bana-
tului se află pe mâini sfinte. Vizita prinsă în agen-
da noastră, a conducerii Uniunii Primarilor din 
Banatul Istoric, exprimă, în primul rând, dorința 
tuturor colegilor noștri de a stabili o relație per-
manentă de consultări cu Părintele Mitropolit.

Uniunea trebuie să fie, prin activitatea sa, 
mereu în slujba administrațiilor. În acest sens se 
vor crea, pentru început, câteva departamente 
în care vor fi cooptați specialiști din diverse do-
menii.

Cum ar fi?
4Vom avea în cadrul Uniunii un departa-

ment  de urbanism, unul de audit și încă unul, 
repet, pentru început, de pregătire a programe-
lor în vederea atragerii de fonduri. Sigur, statu-
tul instituției este unul amplu, dar pe măsură ce 
aceste departamente își vor dovedi viabilitatea, 
se va activa și pe alte domenii.

Mai există și o Asociație a Comunelor din România.
4Există, dar aceea de care vorbești tu nu re-

prezintă strict Banatul. Ori Uniunea aparține și 
este deschisă, urmând sfatul Părintelui Mitropolit, 
întregului Banat istoric, adică și fraților noștri din 
Banatul sârbesc și din Banatul ungar. De altfel, la 
întâlnirea de sfârșit de an 2017, din 21 decembrie, 
au fost prezenți pentru prima dată primari din Ser-
bia. Un fapt rog cititorii și chiar pe colegii dumitale 
jurnaliști, să înțeleagă, și cred că atât cititorii, cât și 
voi jurnaliștii veți avea bunătatea de a înțelege, că 

instituția noastră se află chiar la început de drum.
Domnule primar, aș dori să vă mai întreb...
4Roxana, nu vrei tu să mai stăm noi de vor-

bă la Vermeș, la „Balul portului popular”?
Când are loc această manifestare?
4Sâmbătă, pe 17 februarie. Și atunci vei avea 

și materiale bogate pentru ediția din martie a 
„foii” noastre, promovând această frumoasă 
acțiune cultural-artistică.

Vorbim de ediția a...
4Ne aflăm la cea de-a III-a ediție.
Organizatori fiind...
4Și această ediție este organizată de Pri-

măria comunei Vermeș împreună cu Centrul de 
informare turistică și Căminul Cultural „Casian R 
Munteanu”.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru invitație 
și o primesc cu plăcere. Dar să știți că în satul 
meu, tot din Caraș, o astfel de întâlnire poartă nu-
mele de „Balul izmenelor”.

4Tu ești cărășană?
Ei, parcă nu știți?!
4Știu, dar te rog să știi și tu că la noi, la 

Vermeș, prezența la acest bal se face numai în 
port popular. Și portul care păstrează cele mai 
multe elemente autentice va fi premiat.

Domnule primar, vă mulțumesc.
4Și eu îți mulțumesc, domnișoară profesor, 

pentru felul în care promovezi comuna mea dra-
gă în paginile acestui minunat jurnal.

Port un profund sentiment de recunoºtinþã Înaltpreasfinþitului Pãrinte Mitropolit Ioan

Rubrica stării civile

Căsătorii oficiate 
în anul 2017

Lighezan Lucian Marius - Amargheoalei 
Camelia Florentina

Varan Gelu-Marian - Stanciu Aida-Arabela
Sava Gheorghita - Rus Cristina-Anamaria

Sarbu Casian-Marian - Aleni Alexandra-Gabriela
Domaneantu Cristian-Ioan - Buna Ana-Florentina

Ailenii Dumitru-Marcel - Neda Petronela
Ciumurel Adrian - Maciuca Ramona-Nicoleta

Corcescu Basu-Trifu - Padurean Daniela-Andreea
Radu Florentin Laurentiu - Popovici 

Nicoleta Florentina

Acte necesare acordării ajutorului social:
De la biroul nostru social

• acte de identitate ale tuturor membrilor familiei
• certificat de naștere părinți și copii
• certificat de căsătorie
• buletin de identitate sau carte de identitate
• hotărâre definitivă de încuviințare a adopției sau a plasamentului (pentru copilul minor)
• adeverință de elev sau student
• acte din care să rezulte încadrarea în categoria persoanelor cu handicap
• adeverințe eliberate de Agenția Județeană pentru Ocuparea Forței de Muncă
• adeverință venit eliberată de primaria de domiciliu
• adeverință medicală (apt de muncă)
• cupon pensie; șomaj; salariu sau orice alte venituri permanente
• cupon alocație de stat pentru copii (CEC)
• cupon alocație suplimentară pentru familii cu mulți copii
• cerere tip
• dosar cu șină
Toate actele vor fi prezentate în copie „xerox” și în original.

Tuturor celor căsătoriți, conducerea Primăriei 
Vermeș și Consiliul Local le urează „Casă de pia-
tră!”

Cum este corect – eclere sau ecleruri?
Rubrica elevilor

Toată lumea ştie că ecle-
rul este prăjitura cu formă 

alungită, umplută cu cremă, acope-
rită cu glazură de ciocolată. Acest 
produs alimentar a fost inventat în 
Franţa, unde patiseria a fost mereu 
la mare cinste, pe la jumătatea se-
colului al XIX-lea, şi cuvântul, în 
mod firesc, a fost împrumutat din 
limba franceză – eclair. Aşa cum 
s-a întâmplat cu multe neologisme, 
şi ecler a fost adaptat regulilor lim-
bii române, scriindu-se aşa cum se 
pronunţă.

În privinţa formei corecte de 
plural, trebuie să ştim că aceasta 
este ecleruri (nu eclere, aşa cum se 
poate auzi destul de des).

Potrivit „Dicţionarului Aca-
demiei Franceze”, prăjitura a pri-
mit acest nume pentru că se poate 
mânca rapid, dintr-o „înghiţitură”. 
În limba franceză, eclair însem-
nând şi fulger, apropierea semanti-
că fiind posibilă pentru că, aşa cum 
fulgerul se vede pentru scurt timp, 
aşa şi prăjitura „dispare” rapid.

Din albumul primăriei Vermeş

 Domnul primar Ion Iacob Damian, alături de Înaltpreasfinţitul Ioan Mitropolit al Banatului, 
împreună cu colegii săi din conducerea „Uniunii Primarilor din Banatul Istoric”

27 ianuarie 2018
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A fost odată ca-n poveşti...

Cu ocazia împlinirii a 168 de ani de la 
nașterea marelui poet național Mi-

hai Eminescu, la Școala Gimnazială Coșteiu, 
doamna prof. Răduță Andreea a organizat o 
activitate extrașcolară, denumită „O altă zi, 
același Eminescu ”. La acest eveniment a fost 
prezentă doamna Predeșteanu Lenuța,  direc-
torul unității de învățământ, cadrele didactice 
din școală, cât și elevii vlaselor V-VIII. 

Scopul acestei activități a fost acela de a 
evidenția aspecte relevante ale literaturii ro-
mâne, prin antrenarea elevilor în activități 
școlare, în vederea cunoașterii culturii 
naționale.

Sub îndrumarea doamnei profesor, elevii au 
recitat poezii din creația lui Mihai Eminescu și 

au dezbătut temele esențiale ale creației emi-
nesciene. De asemenea, prin intermediul aces-
tei activități, elevii au avut ocazia să desco-
pere curiozități interesante despre „luceafărul 
poeziei românești”.

Astfel, în ideea de a spori interesul elevi-
lor pentru cultură, aceștia au descoperit școlile 
și străzile care  poarta numele marelui poet, 
semnătura acestuia, dar și bacnota care este 
reprezentată de chipul marelui poet, cât și as-
pecte care țin de descoperirea acestuia din cu 
totul altă perspectivă, în afară de cea de poet, 
și anume,  aceea de om.

Petru CAREBIA - primar al comunei Coșteiu

Se-ntoarce iarna cu 
umărul spre primă-

vară în Banatul de câmpie 
și oamenii  mișună cu hăr-
nicie prin curțile caselor. Nu 
peste mult timp, pomii din 
grădinile lor vor înălța roa-
de. Mă apropii de Coșteiu, 
în dreapta mea, pe câmpia 
tăcută, sub o salcie sihas-
tră, un corb privește trist la 

oasele albite de vreme ale unui stârv. Croncăne a 
foame. E flămând de lene, căci iarna a fost blândă 
cu el. La întâlnirea cu domnul primar Carebia îmi 
amintesc ce mi-a spus atunci când l-am întâlnit în-
tâia oară: „Roxana, îl iubesc pe Dumnezeu, cred 
în Sfânta Treime și sunt convins că religia ortodo-
xă este cumpăna vieții românilor.”

Domnule primar, vă zbateți, faceți drumuri la 
București în căutare de bani pentru comună, pregătiți 
proiecte, sunteți zilnic prin satele comunei...

4Roxana, cine crede că o comună se condu-
ce din birou, se înșeală amarnic. Cunoști atâția 
colegi de-ai mei, niciunul nu își îndeplinește pro-
iectele de pe scaun. Pe scaun se stă la ședințe.

Asfaltul?
4E, stăm bine la acest capitol. Să nu te miri 

dacă, la sfârșitul acestui an, vei vedea întreaga 
comună Coșteiu asfaltată. Sincer, îmi doresc 
foarte mult acest lucru.

Toată?
4Da, da, toată, asta însemnând și drumul 

în țarină la Jabăr și drumul la gara din Coșteiu și 
toate străzile secundare și, bineînțeles, drumul 
de la Păru spre cimitir...

Despre câți kilometri de asfalt vorbim, domnu-
le primar în acest an?

4Despre 26 de kilometri de asfalt în această 
vară, în comuna Coșteiu.

Să cred că asta e tot?
4Nu, ai intuit bine. Aștept să avem o nouă 

întâlnire la AFIR, pentru semnarea contractu-
lui privind achiziționarea unui buldoexcavator 
în valoare de 100.000 de euro, pe care îl vom 
achiziționa în cursul acestei luni.

Știu că mai aveți un proiect depus.
4Da, mai avem mai multe proiecte, unul în 

valoare de 2.000.000 de euro, pentru schimba-
rea rețelei de apă în Coșteiu și pentru a termina 
canalizarea pe raza întregii comune Coșteiu.

Proiecte mari.
4Proiecte de care trebuie să beneficiem. Și 

mai avem un proiect, un proiect depus pentru 
Căminul Cultural, mai exact pentru reabilitarea 
acestui sediu.

La cât se ridică valoarea proiectului privind 
această reabilitare?

4La 500.000 de euro.
Veți susține și în acest an activitatea sportivă a 

comunei?
4Sigur că da! Avem o echipă de fotbal pe 

care o vom susține în continuare, tot astfel cum 
vom susține și ansamblul artistic al comunei. În 
ce privește activitatea fotbalistică a comunei, 

trebuie menționat că primăria comunei este cea 
care susține această echipă cu tot ceea ce este 
nevoie. Și trebuie să facem acest lucru, atâta 
timp cât jucătorii sunt în marea lor parte copii 
ai comunei. Și o spun cu bucurie, tinerii comu-
nei noastre, componenți ai lotului, chiar se arată 
preocupați de destinul ei. Revenind la latura ar-
tistică a preocupărilor noastre, anume la Ansam-
blul „Florile Stăvilarului”, este de remarcat că și 
în acest an putem vorbi aici de o serioasă agendă 
culturală, dorindu-ne să avem fonduri suficiente 
pentru a putea onora fiecare eveniment la care 
ar trebui să fim prezenți.

Domnule primar, purtați o reală prețuire pentru 
oamenii vârstnici ai comunei. Îi răsplătiți anual cu 
sume de bani acordate în cadrul unor festivități 
bine pregătite. Veți continua și în acest an fapta 
frumoasă a gratitudinii?

4Fără îndoială. Și în acest al treilea an vom 
continua să răsplătim cuplurile care au împlinit 
50 de ani de căsătorie și pe cei care au atins fru-
moasa vârstă de 90 de ani. Cu ajutorul bunului 
Dumnezeu și în toamna aceasta vom avea o ast-
fel de festivitate.

Oamenii aceștia și, alături de dânșii, și cei mai 
tineri vă prețuiesc sincer la rândul lor.

4Și eu asemenea, dorind și prin interme-
diul jurnalului nostru să le mulțumesc pentru 
susținerea lor, asigurându-i că, atâta timp cât 
voi fi în fruntea comunei, voi face tot ce pot ca 
această comună să înflorească, fiind mereu între 
comunele fruntașe ale județului Timiș.

Doresc ca, pânã la sfârºitul acestui an, sã avem întreaga comunã asfaltatã

Din zestrea cu poveşti a comunei Coşteiu

Blestemul Mariei Spinanta

Profesorul Ioan Fenchea din Coşteiu este 
deţinătorul unui şir de poveşti ale locu-

lui în care „firul roşul” călăuzitor îl constituie 
blestemul Mariei Spinanta. Dar cine a fost Ma-
ria Spinanta? Aceasta ar fi fost o fată de cneaz 
din Coşteiu, căreia îi plăcea mult să călărească. 
Şi cum îşi mâna ea bidiviul într-o zi, a fost prinsă 
de o ceată de tătari care au batjocorit-o, iar apoi 
au omorât-o. Numai că înainte să-şi dea duhul, 
fiica cneazului Spinanta i-ar fi blestemat pe cei 
care vor face rău băştinaşilor să păţească cele mai 
cumplite cazne.

Spune legenda locului că, după ocuparea Ba-
natului de trupele sovietice, să fi fost la anul 1945 
sau 1946, patru soldaţi din Armata Roşie, veniţi 
de la Lugoj, au batjocorit o femeie din Coşteiu. 
După teribila faptă, cei patru nemernici s-au urcat 
în automobilul lor marca „GAZ”, dar după doar 
câţiva kilometri au făcut un accident şi au murit 
toţi patru. Apoi, în anul 1958 au ajuns la Coşteiu 
nişte comunişti din Lugoj cu ordin să colectivi-
zeze comuna. Au intrat în CAP doar unsprezece 
localnici, iar opt dintre aceştia au decedat la puţin 
timp după aceea...

La începutul anilor ’70, s-a întâmplat o altă 
faptă cumplită. Un tractorist din Coşteiu a parti-
cipat la dărâmarea bisericii greco-catolice din sat. 
Insul a folosit tractorul ca să dărâme turnul bise-
ricii greco-catolice şi, la doar câteva săptămâni, a 
mers cu bicicleta şi a căzut în şanț, paralizând în 
urma căzăturii.

Cel pe care l-a ajutat tractoristul, un sătean 
care şi-a făcut casă chiar pe locul care a fost al bi-
sericii greco-catolice, a păţit-o şi el: casa i-a fost 
trăsnită de câteva ori, aşa că omul a părăsit satul, 
se spune, de teama blestemului Mariei Spinanta.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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 Ioan GUȚU - Primar al comunei Birchiș

Ori de câte ori mă 
apropii de Birchiș, 

opresc autoturismul cu mult 
înainte de a intra în sat, pri-
vind, de sus, pădurile ce în-
conjoară așezarea și amin-
tindu-mi mereu versurile:

„Frunză și iar frunză tâ-
nără și verde,

Te-a cântat de veacuri 
dornic un popor...

Astăzi el stă-n cumpeni – și, dacă se pierde,
Cine să-ți mai cânte, să te mai dezmierde ?!
Frunză și iar frunză tânără și verde,
Nu vezi la tulpină aprigul topor?...”
Asta e soarta acestei țări numită România; să 

stea mereu cuibărită în prunduri de tristețe…
O coadă de topor care ne-a defrișat spațiul um-

bros al țării, s-a stins ca un om de rând adus în 
țară de la morga din Viena, într-un sicriu de lemn. 
Poate chiar din lemnul exportat de el din pădurile 
acestei țări. Numele lui? Attila Verestóy !

Intrând în sediul primăriei din Birchiș, purtând 
încă în ochi sclipirea ramurelor înghețate, mi-am 
propus să discut, cu domnul primar, chiar despre 
pădure.

Iarnă blândă, domnule primar, în februarie, 
deși din hornurile caselor se înalță fuioare de fum, 
vestind că gospodarii sunt acasă, focul arde în va-
tră și iarna nu-i trecută. Mă întreb și vă întreb dacă 
oamenii locului au asigurat necesarul de lemne?

4Roxana, de când e lumea și pământul, oa-
menii acestor locuri s-au încălzit cu lemne din 

zona lor. S-au acordat acestor oameni bonuri 
pentru material lemnos din pășunea care tre-
buia curățată, lemn fără altă valoare decât cea 
pentru încălzire, s-au acordat cetățenilor bonuri 
pentru curățire de material lemnos, adică pen-
tru igenizarea pădurilor.

Și acum?
4Ei, aici e aici, cum spune românul, la ora ac-

tuală nu se mai acordă nimic.
Nimic?
4Nimic! Nu se mai face o distincție între 

cetățenii care locuiesc în zonele înconjurate de 
păduri și cetățenii care locuiesc la pustă. Acum, 
la ora asta, nimeni nu mai poate să mai ducă în 
propria gospodărie niciun lemn, chiar dacă aces-
ta, lemnul, se află în proprietatea lui.

Nici din pășune?
4Nici din pășune, numai fasonat, făcut me-

tru ster și vândut. Se ridică, astfel, materialul 
lemnos destinat încălzirii, la un preț extraordinar 
de mare. Un metru ster de lemn ajunge la ora 
actuală să coste 200 de lei. Adică, în bani vechi, 
2.000.000! Și acum te întreb pe dumneata: oare 
o familie, oricât de redusă numeric ar fi ea, cum 
poate să iasă din iarnă? Draga mea, sunt pensi-
onari care consumă într-un an, mă refer în peri-
oada decembrie – martie, cel puțin 10 m cubi de 
lemne. Transformat în metri steri, avem aici 16,5 
metri steri. Acești 16,5 metri steri  înmulțiți cu 
200, costă, în bani vechi, 33.000.000 de lei! Dacă 
la această sumă mai adăugăm și transportul, la 
care transport se mai plătește și munca de încăr-
cat – descărcat și tăiat, o famile de pensionari 

trebuie să cheltuie, numai pe material lemnos, în 
jur de 50.000.000. de lei! Ei ce zici?

Tac și apoi vă întreb...
4Stai, te rog, înainte să mă întrebi, află că 

sunt familii, și nu puține, care folosesc și vara, 
adică în toate zilele anului, lemnul, pentru că îl 
folosesc și pentru gătit. Și acum întreabă-mă.

Domnule primar, în urmă cu ceva ani, cum era?
4A, până acum zece ani și mai înainte, chiar 

și în vremea comunistă, se eliberau așa numitele 
„bonuri fără valoare” pentru curățirea pajiștilor 

Mai pe înțelesul meu, vă rog.
4Dragă, din cadrul primăriei se constituia o 

comisie, care acorda fiecărui cetățean, care soli-
cita, o suprafață de teren pentru curățat. Astfel 
se realizau două obiective: se asigura, o dată, 
materialul lemnos și se definitiva și procesul de 
curățare a pășunilor. Ei, după „Codul Silvic” din 
2008, primăriile nu mai au dreptul să mai elibere-
ze aceste bonuri.

Adică?
4Adică totul a rămas în sfera decizională a 

ocoalelor silvice. Și astfel, silvicultorii n-au mai 
lăsat cetățeanul să meargă el ca să-și pregăteas-
că lemnul, că aici e „grija” față de om, că-i cade 
omului copacul în cap. Hai, că e de râs...

Și astfel cresc costurile.
4 Evident! Dar ce este greu de înțeles, de că-

tre oamenii locului, este atitudinea acestor con-
ducători față de materialul lemnos care cade și 
putrezește fără a putea fi folosit de oameni. Aici 
este necazul, Roxana dragă.

De când e lumea ºi pãmântul, oamenii acestor locuri s-au încãlzit cu lemne din zona lor

Cum se transformă metrul ster în metru cub  

Foarte mulți ce-
tățeni sunt ade-

seori nedumeriți atunci 
când se află puși în 
situația de a  transforma 
un metru cub de material 
lemnos în unul de metru 
ster. De multe ori lemne-
le se vând la metru ster, 

care înseamnă un metru cub de lemne așezate, dar între ele există aer.
Formula de transformare este, însă, simplă: un metru ster este 0,65 metri 

cubi, iar un metru cub are 1,65 metri steri. Sau și mai ușor: 3 metri steri în-
seamnă 2 metri cubi.

Formula de calcul m.c.: dacă am lungimea de 4m, lățimea de 2m și 
înălțimea este de 3m. Atunci, L x l x h adică lungime x lățime x înălțime. 
Exemplu: 4 x 2x 3 = 24m cubi.

 E bine să ştiţi

Cât costă divorţul?

O cititoare ar dori să știe cât cos-
tă taxa judiciară de timbru pentru 

divorț și unde trebuie aceasta depusă.
Cuantumul taxei diferă în funcție de 

motivul pentru care se introduce în instanță 
o astfel de cerere. Taxa de timbru este de 
200 de lei, atunci când cererea de divorț 
se face prin acordul soților, la solicitarea 
ambilor sau a unuia dintre ei acceptată de 
celălalt. 

În conformitate cu prevederile OUG nr. 
80/2013 privind taxele judiciare de timbru, 
taxa este de doar 100 de lei atunci când, din cauza unor motive temeinice, 
raporturile dintre soți sunt vătămate în mod grav și nu se mai poate continua 
căsătoria, precum și atunci când cererea se introduce la solicitarea unuia din-
tre soți, în urma unei separări care a durat minimum doi ani.

Avocatul nostru vă răspunde

Tinerii fermieri vor putea accesa și în anul 
2018 sprijinul aferent măsurii 6.1 din 

PNDR. Condițiile de eligibilitate pentru accesarea 
finanțării rămânând, în mare, aceleași ca și până 
acum, însă fiind introduse și câteva noutăți pentru 
anul în curs.

Astfel condițiile de eligibilitate pentru tinerii 
care doresc să acceseze finanțare pentru înființarea 
de ferme sunt următoarele:
•  Să aibă vârsta maximă de 40 ani, inclusiv, astfel în-

cât să se încadreze în categoria de ,,tânăr fermier’’;
•  Să aibă în proprietate o exploatație agricolă 

care este înregistrată ca microintreprindere, în-
treprindere mică și al cărei șef este;

•  Exploatația agricolă deținută să aibă o dimen-
siune economică între 12.000-50.000 SO;

•  Beneficiarul trebuie să aibă statutul de persoa-
nă fizică autorizată (PFA, II sau IF), de asociat 
unic al unui SRL sau de acționar majoritar al 
unui SRL

De la biroul agricol: în atenţia tinerilor fermieri

În cursul anului 2018, sprijinul oferit fermierilor ar putea fi mai mare cu 25-50% decât până acum

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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 oaia de 
Sînandrei

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Iosif MInnICh - Viceprimar al comunei Sînandrei

La recenta întâlnire a 
„Uniunii Primarilor 

din Banatul Istoric”, onorată 
atât de domnul primar Clau-
diu Coman, cât și de domnul 
viceprimar al comunei Sâ-
nandrei, Iosif Minnich, am 
reușit, în scurtul timp al pau-
zelor, să stau de vorbă cu cei 
doi oameni aflați în fruntea 
administrației locale.

Țin să subliniez, pentru cititorii noștri din alte 
județe, că Sânandreiul reprezintă una din comune-
le fruntașe ale județului Timiș. Bine gospodărită, 
această localitate a devenit, în ultimii ani, extrem 
de atractivă pentru un număr mare de investitori.

Domnule viceprimar, ne aflăm în prima pauză 
a întâlnirii „Uniunii Primarilor din Banatul Isto-
ric”. Ce îmi puteți spune, mie și desigur cititorilor 
noștri, despre această, relativ, nouă instituție?

4Fondarea acestei uniuni este o idee extra-
ordinară și atât eu, cât și cei prezenți ne bucurăm 
că am reușit să o aducem pe un drum bun. Uni-
unea se dorește o asociație care să vină în spriji-
nul primarilor. Sperăm și ne dorim ca sprijiniți de 
oamenii competenți ce vor activa în diversele ei 
sectoare, administrațiile ai căror conducători se 
află în „Uniunea Primarilor din Banatul Istoric” 
să poată mai lesne, cum spune bănățeanul, im-
plementa anumite programe de accesare a fon-
durilor europene, să activeze un PNDL și desigur 
alte programe, care la nivel național trebuiesc 
aplicate și aduse către fiecare primărie în parte.

Suntem în a doua lună a anului 2018, cum a în-
cheiat anul 2017 administrația comunei Sânandrei?

4Anul care a trecut a fost un an pe care l-am 
încheiat bine, dorind ca în anul acesta să conti-

nuăm programele începute, proiectele aflate în 
derulare, privind în principal asfaltările precum 
și apropierea de finalizare a asfaltării, întregii 
comune, adică și a satelor aparținătoare. Fără a 
uita desigur și finalizarea aleilor pe întreg peri-
metrul comunei.

Domnule viceprimar, se acordă o mare grijă, în 
ultima vreme, de către administrații, evident, con-
struirii de capele în cimitire.

4Da, este adevărat, și noi avem un proiect 
de construcție a acestor capele și chiar ne do-
rim în acest an să reușim să ducem la bun sfârșit 
acest proiect. Cea din comuna Sânandrei fiind 
deja terminată. La Carani, satul aparținător, ca-
pela este în lucru, asemeni celei din satul Covaci.

S-a discutat aici, la această întrunire, și despre 
greutățile pe care le întâmpină primăriile în lupta 
de atragere a fondurilor europene.

4Da, avem și noi un astfel de proiect care, 
din păcate...

De ce „din păcate”?
4Pentru că din cauza birocrației durează și 

trenează de aproape doi ani de zile, deși avem o 
parte din bani în conturile noastre, dar nu putem 
să-i accesăm chiar din pricina birocrației de care 
am amintit.

Toți primarii au probleme cu acest gen de 
birocrație,  dar dumneavoastră, ca dascăl de ma-
tematică, vedeți o formulă inedită pentru rezolva-
rea acestei probleme românești?

4Din actualele discuții la nivel guvernamen-
tal și nu numai, înțeleg că se fac eforturi, că se 
dorește o simplificare a acestor proceduri de 
atragere a fondurilor europene, de rărire a aces-
tui hățiș de documente. Sigur că și ele sunt ne-
cesare, prin ceea ce mai mult ori mai puțin re-
flectă...

În ultimii ani, conducerea primăriei Sânandrei, 
a acordat o atenție aparte sărbătorilor locale, ru-
gilor în special.

4Și în acest an în Sânandrei, în Carani, în 
Covaci și chiar în carierul IAS, aparținător de 
comuna noastră, vom păstra datina cu aceeași 
susținere.

Și în sectorul sportiv?
4A, când vorbim despre clubul nostru spor-

tiv, vorbim despre un club bine pus la punct. 
Avem echipe de fotbal, avem echipe de șah și 
atunci când vorbim despre această ramură spor-
tivă, asta în măsura în care șahul are și o parte 
sportivă, avem cu ce ne mândri, pentru că în 
această activitate a minții avem performanțe 
naționale. În domeniul șahului am intrat și in-
trăm în competiție cu marile orașe, cu orașe cu 
tradiție pe tabla cu 64 de pătrate.

Apar cartiere noi în comună.
4Da.
A crescut numărul de locuitori?
4Nu semnificativ. Și asta și din pricina exo-

dului pe care îl cunoaște întreaga țară. Pleacă 
mulți oameni. Din păcate, pleacă cei care ar tre-
bui să aducă aici aportul muncii lor. Dar...

Se mai și întorc, domnule viceprimar?
4O parte să știți că se întorc.  
Firmele cu care încheiați contracte, pentru di-

verse lucrări, își duc munca în parametrii contrac-
tului.

4Atâta timp cât le controlăm la timp, sigur 
că la recepția lucrărilor constatăm că s-au achi-
tat cu bine de obligațiile contractuale.

Domnule viceprimar, sună clopoțelul, începe 
partea a doua a ședinței. Vă mulțumesc.

4Și eu vă mulțumesc.

În ºah avem performanþe naþionale

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Îmi doresc o şcoală de fotbal în localitate
Claudiu CoMAN, Primar al comunei Sînandrei

După convorbirea avută cu domnul vicepri-
mar, am aflat, de această dată din spusele 

domnului primar Claudiu Coman, că, ținând seama 
de activitățile sportive ale tinerilor din Sânandrei, 
tineri care activează în diferite ramuri sportive, cum 
ar fi: kick-box, gimnastică, lupte și bineînțeles fot-
bal, în comună se pregătește construcția unei mo-
derne săli de sport cu o capacitate de 300 de locuri.

„Proiectul, ne-a spus domnul primar, include o 
suprafaţă de 7.000 de metri pătraţi și va fi trimis 
către Compania Naţională de Investiţii, dar este po-
sibil ca el să fie finanţat şi cu fonduri transfrontali-
ere, în funcţie de răspunsul primit de la cele două 

autorităţi financiare. Îmi doresc, ne-a mai spus domnul primar, ca Sânandreiul 
să aibă parte și de o şcoală de fotbal în localitate, unde copiii selectaţi să fie 
pregătiţi gratuit, începând de la vârsta de patru ani.

Din albumul primăriei

 Domnul primar Claudiu Coman, al şaptelea din rândul întâi, 
de la stânga la dreapta şi domnul viceprimar în rândul doi, la întâlnirea 

„Uniunii Primarilor din Banatul Istoric”

În atenţia cetăţenilor noştri

În baza noului contract cu Retim, colecta-
rea selectivă se va realiza pe trei secţiuni: 

deşeuri reciclabile de hârtie şi carton, care vor fi 
colectate în saci de plastic de culoare galbenă; 
deşeuri de sticlă, care vor colectate prin aport vo-
luntar în containere de tip clopot de 1.100 de litri; 
deşeuri reziduale, care vor fi colectate din poartă 
în poartă, în pubele de 120 de litri. Sacii de plastic 

de culoare galbenă şi pubelele de 120 de litri vor 
fi puse la dispoziţia localnicilor de către Retim, 
iar containerele de tip clopot vor fi amplasate pe 
raza comunei. Noile contracte aduc modificări şi 
în ceea ce proveşte taxa de colectare, care se va 
face, de acum înainte, către Retim şi va fi de 2,69 
lei/persoană/lună.
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UN pRImAR pOAtE FACE dINtR-O mEdIOCRItAtE UN pARLAmENtAR

Dacă în prima parte a dialogului 
nostru am stat de vorbă cu Vasile 

Todi, scriitorul, în cea de-a doua întrevedere, 
am conversat și cu președintele executiv al 
„Uniunii Primarilor din Banatul Istoric”.

Cum ați ajuns în această postură?
Am crezut și cred, în continuare, că singura 

personalitate, aparent politică, ce poate face 
bine României, este primarul. De la ceilalți, 
care și-au făcut din politică o profesie, oamenii 
nu au ce aștepta. Din drag de Banat, am dorit 
să conving acești oameni să se grupeze într-o 
asociație a acestei regiuni, pentru că numai ei, 
uniți, pot face,  în Banat, ca fiecare frunză de 
dud să se preschimbe, din nou, într-o rochie 
de mătase. Din acest motiv, nutresc pentru 
primari  un respect egal cu cel pe care îl întrețin 
pentru preoți și dascăli, socotind că primarul  
reprezintă singura personalitate eligibilă a unei 
comunități. Comparativ cu un parlamentar, 
primarul nu este votat, este ales! Spuneam odată 
că un primar  poate face dintr-o mediocritate 
un parlamentar, un parlamentar care să ajungă 
chiar și ministru, precum se vede, dar niciodată 
un politician  nu poate determina alegerea unui 
primar. Pe un primar îl aleg oamenii pentru 
faptele sale, pe când un parlamentar este votat 
pentru promisiunile lui, de cele mai multe ori, 
mincinoase.

Nu mi-ați răspuns la întrebare. Cum ați ajuns?
Cred că domniile lor au dorit un om neutru. 

Dovadă că demnitatea de președinte de onoare 
a fost încredințată Înaltpreasfințitului Mitropolit 
Ioan cel Bun. M-au propus membrii fondatori, 
eu am acceptat și dânșii m-au votat. Probabil au 
crezut că un scriitor are mai mult timp decât un 
edil. Dacă au crezut astfel îi contrazic, spunându-
le că un scriitor și atunci când doarme visează 
ca un scriitor. Dacă nu mă cred, îl pot întreba 
pe colegul lor, minunatul poet și jurnalist, Ioan 
Vodicean, primarul comunei Săvârșin.

Să revenim la primari.
Revenind la primarii Banatului, te rog să 

reții că dânșii, în majoritatea lor, în marea 
lor majoritate, sunt foști conducători de mari 
instituții, fie ele de învățămât, cum este cazul 
domnului Francisc Boldea de la Lugoj ori a 
domnului Marcel Avram de la Făget, ori de 
foste mari societăți agricole, fie ele de stat ori 
cooperatiste. Ei bine, văzând dânșii că aceste 
entități au fost condamnate la pieire peste capul 
lor, s-au înrolat voluntari în fruntea obștii, în 
care s-au format ca oameni, încercând să mai 
salveze ce se mai putea salva. Mulți dintre ei, 
crescuți în cultul hărniciei bănățene, au reușit, cu 
mari eforturi, desigur, să readucă comunelor și 
orașelor Banatului frumusețea de odinioară. Cum 
să nu respecți asemenea oameni? Preasfințitul 
Gurie, căruia i-am înmânat, pe scena teatrului 
din Lugoj, cea mai înaltă distincție a „Uniunii 
Jurnaliștilor din Banatul Istoric”, spunea odată 
că „Primarul, omul reper moral, intelectual 
şi gospodăresc al unei comunităţi, este 
părintele fără veşminte preoţeşti al celor din 
„parohia”(primăria) ce i-a fost încredinţată”. Dar 
nu vreau să vorbesc despre această demnitate. 
Am învățat de la primarii Banatului să las faptele 
să glăsuiască în locul vorbelor.

Ne întoarcem la scriitor?
Cu plăcere.
De ce „atâta” Sadoveanu în biblioteca 

dumneavoastră? Tinerii de azi...
Nici bătrânii, din păcate, nu-l mai citesc, 

dacă acest adevăr ai dorit să-l reliefezi.
Exact.
Draga mea colegă, despre Sadoveanu nu 

pot vorbi decât în termeni de plecăciune și 
admirație. Este primul scriitor român care a trăit 
numai din roadele muncii sale. Marele stăpân 
al metaforelor, Fănuș Neagu, îl așeza pe conul 
Mihail alături de Cehov, de Maupassant, de 
Caragiale. De Hemingway și Fitzgerald. Scriitor 
care, citindu-l, te suie în leagănul bucuriei. 
Sadoveanu e duhul dumnezeiesc care ne învață, 
cu fiecare pagină scrisă, cum trebuie privită 
viața pentru a fi  frumoasă. Îndemnurile sale fac 
mai mult bine sufletului decât toți medicii lumii.

De ce zâmbiți?
Am zâmbit unei aduceri aminte. Am zâmbit 

unui celebru distih al său. Îl știi?
Nu îl cunosc pe Sadoveanu în ipostază rimată.
Ei, după ce a vizitat el celebra școală de 

literatură, unde, întrebat fiind: „Maestre, câţi 
scri itori vor ieşi de aici?”, a răs puns: „Atâţia câţi 
au intrat!” Sadoveanu s-a apropiat foarte mult 
de Labiș, pe care văzându-l cum se îndeamnă la 
pahar cu Alexandru Andrițoiu, s-a lăsat inspirat 
pentru cunoscutul distih: „Toată lumea bea cu 
ţoiu′/ Numai Labiş cu-Andriţoiu”.

Recitați frumos, câți știu oare că ați fost și 
actor?

Pentru o vară. Stai! Ce versuri frumoase are 
cântecul bănățean: „Banii mei de-un an și-o vară 
/ Mi-o mîncat mândra aseară.”

«Mâncă» mândrele  bani i ,  domnule 
președinte!

Nu mai mulți decât nevestele.
Unde s-a întâmplat debutul dumneavoastră 

în teatru?
Pe scena „Teatrului de Comedie” din 

București, în „Mincinosul” lui Goldoni. Jucam 
rolul doctorului. Venise să mă încurajeze, în 
cabină, dragul meu prieten Claudiu Bleonț. 
După spectacol, din banii câștigați, am dat o 
masă tuturor colegilor.

De ce nu ați continuat?
Din pr ic ina 

prietenului meu, 
minunatul regizor 

Sabin Popescu. 
Aflându-mă eu pe 
scena „Teatrului 
Municipal” din 
Lugoj, la „Gala 

premiilor Uniunii Jurnaliștilor”, acolo, unde în 
primul rând se afla Ion Caramitru, Sabin m-a rugat 
să nu recit pentru că: „Va crede lumea că îl imiți 
pe Caramitru”. Ei bine, acest sfat m-a convins că 
nu am ce căuta pe scenă. Un actor nu poate exista, 
imitând.

Actorul preferat?
Radu Beligan. În muzeul teatrului românesc, 

Beligan e un Stradivarius. Crescut de 
Iancovescu, draga mea. Iancovescu nu a fost 
însurat niciodată, nu a avut copii și l-a socotit pe 
Beligan copilul lui. Iancovescu, iubitul Elvirei 
Popescu… Odată, la un spectacol de mare 
succes, care s-a jucat mult timp cu casa închisă, 
Beligan a ajuns, ca spectator, cu puțin înainte de 
ridicarea cortinei. Ca de obicei era atâta lume, 
că n-aveai unde să arunci un ac. Cineva i-a spus 
în culise, maestrului Iancovescu: „A venit și 
Beligan, dar n-a mai găsit loc și stă-n picioare, 
săracu’ ”... La care, Iancovescu, cu mult umor, 
a replicat: „Vai, da’ nu se poate! Beligan să stea 
în picioare? În picioaaare? Pai... în genunchi să 
stea, când joc eu!!!...”

Roxana, gândindu-mă acum că eu am jucat 
pe scena teatrului al cărui părinte a fost Radu 
Beligan, teatru inaugurat pe 5 ianuarie 1961, 
aveam pe atunci trei ani, mă învecinez, brusc, 
cu fericirea!

Ce este fericirea?
Nu știu, dar știu cum poți să te învecinezi 

cu ea.
Cum?
Iubind oamenii și respectând poruncile lui 

Dumnezeu.
Pe toate?
Da. Cu precădere, pe cea care îți cere să-ți 

sfințești cu dragoste pe tatăl și pe mama ta. Ei, 
pomenind acum această poruncă, roagă-te pentru 
sufletul fostului rege al României Mihai. Omul 
ăsta  a refuzat să participe la înmormântarea 

prebunului său părinte. Și vezi, în viață sau în 
moarte, totul se plătește. Peste ani, fetele lui, 
cinci la număr, l-au lăsat mort în ploaie, în fața 
unei biserici din Elveția. Mă întreb: dacă nu ar 
fi existat generozitatea poporului român, cum 
și-ar fi înmormântat ele părintele? Carol, pentru 
feciorul lui Mihăiță, a trimis aghiotanți să bată 
ţara-n lung şi-n lat şi să-i găsească pe cei care 
aveau să fie colegi fiului său, în „clasa palatină”. 
Clasă de liceu special înfiinţată pentru viitorul 
rege Mihai, pe-atunci un copil de 11 ani. Se pare 
că acesta a fost singurul gest pe care Mihăiță, 
cum îl alinta Carol, l-a socotit demn de neuitare. 
Păcat. Să nu fi știut acest om, că binecuvântarea 
tatălui întărește casa copilului?

Dar Carol, ca părinte…
Draga mea, Brâncoveanu și-a dus la moarte 

feciorii și feciorii și-au urmat părintele demni 
și cu iubire! Sigur, erau domni pământeni. Erau 
români! Altă credință. Dar, stând noi și cugetând 
drept, și Carol a plătit, în relația cu feciorul lui, 
pentru multele rele făcute mamei sale, Regina 
Maria. Una din ele, mai șprințară, dar dureroasă, 
fiind săvârșită atunci când mama sa așteptându-l 
pe Barbu Știrbei, marea ei iubire, l-a auzit pe 
Carol că-i spune surorii lui Ileana: „Vino să-l 
vezi pe tac-tu”.

Copiii…
Da, uneori îi dai dreptate Paulinei Bonaparte 

care spunea: „Copiii? Mai bine încerc 100 decât 
să termin unul!”

Sunteți regalist?

De când mi s-au așezat pe pragul îndoielii 
câteva întrebări, la care nu am găsit răspuns, nu 
mai sunt.

Cum comentați faptul că Prinţul Nicolae 
a fost exclus pe 10 august 2015 din linia de 
succesiune a Coroanei?

Nimic nou în această familie. Și tatăl lui 
Mihai, regele Carol, în 1937 l-a expulzat pe 
prinţul Nicolae din familia regală şi din ţară.

Care este omul politic pe care îl respectați?
Papa. Și cel dinainte și cel de acum. Dar și pe 

cel care, ca subtil diplomat și înțelept conducător 
de stat, a exculpat poporul evreu de acuzaţia 
legată de moartea lui Iisus prin celebra declaraţie 
„Nostra Aetate” din 1965. Papa Paul al VI-lea.

Dar personalitatea ortodoxă?
Fără să stau pe gânduri, Athenagoras cel care 

a împăcat bisericile, aromânul meu ajuns Patriarh 
ecumenic al Constantinopolului, pe numele său 
de mirean, Aristotel Spiru, feciorul fruntașului 
aromân Matei Spiru din Macedonia. Aristotel 
s-a născut în sărbătoarea Bunei Vestiri! Și 
bineînțeles, pe Andrei Scrima, cel mai important 
teolog al secolului trecut. Prietenul și sfetnicul de 
taină al Patriarhului Athenagoras. Andrei, feciorul 
lui Nacu Scrima, marele poet aromân.

Poate supraviețui scriitorul onorabil în 
lumea de azi?

Sigur. Avem în ajutor lecția lui Mann care 
a supraviețuit sub hitleriști, a lui Michnick, 
sub comuniști și chiar a lui Arghezi, care a 
supraviețuit tuturor.

Ce fel de om sunteți?
Mi-ar plăcea să cred că sunt un om rătăcit 

pe calea cea bună, păzindu-se mereu de păcatul 
nerecunoștinței.

Biblia și Talmudul, cărți nelipsite de pe 
noptiera dumneavoastră. Versetul preferat?

„Și au auzit glasul Domnului în boarea 
amurgului.” (Iov 31,33)

Sfatul Talmudic?
„Când te însori, să cobori o treaptă.” Nu zece, 

că te duci, de nu te mai poți ridica niciodată. Dar 
nici să nu urci, că se uită muierea la tine cu milă.
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